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A tARtAlOmBÓl

Itt a húsvét, locsolkodók 
hada lepi el az utcákat. Ház-
ról házra járnak, versikéket 
szavalnak, és hímes tojást 
kapnak a családok hölgytag-
jainak meglocsolása után. 
Bereznay ottó egyetemista-
ként is hűen őrizte a hagyo-
mányt, soha nem mulasztot-
ta el végiglátogatni szeretteit 
e jeles alkalomkor.

Csinált ő már mindent. 
Amikor kevésnek találta, 
hogy egy apró üveg kölnivel 
lötybölgesse barátnőjét, nya-
kon öntötte egy vödör vízzel. 
Tavaly azonban erre is rá 
akart tromfolni. Az unoka-
bátyja tűzoltóként dolgozott, 
vele szövetkezett nagyratörő 
tervei megvalósítása érdeké-
ben. skropecz százados – így 
hívták a rokont – aznapra 
gyakorlatot szervezett az 
egységnek. Egészen véletle-
nül ottó barátnőjéék háza 
felé vették az irányt. Megbe-
szélték, hogy amikor a mit 
sem sejtő Veronika kilép 
családi házuk ajtaján, a derék 
lánglovagok felé irányítják a 
tömlőt, és jól lelocsolják. Igen 
ám, de Veronika helyett az 
anyukája bukkant fel először, 
és a tűzoltók – bár csodálkoz-
tak, hogy milyen idős nőnek 
udvarol ez az ottó – tetőtől 
talpig vízzel borították a 
sikoltozó hölgyet. Innentől 
pedig nem volt megállás. Az 
ablakon kinéző Veronika is 
kapott a vízsugárból, s aztán 
az egész ház is.

A család azóta sátorban 
lakik, Bereznay ottó meg be-
segít a ház felújításába. Idén 
nem lesz ideje locsolkodni.

Frompt Ödön
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Sürgősségi gyermekellátás 
Modern, minden igényt kielégítő kétszintes épülettel bővül a DE Klinikai Központ Gyermekgyógyászati Klinikája, ezzel létrejön az 

úgynevezett egykapus sürgősségi gyermekellátás. A legmodernebb diagnosztikai eszközökkel felszerelt épület minőségi változást hoz a 
gyermekek kezelésében – hangzott el az új egység alapkőletételén. A Gyermeksürgősségi Központban négy egymás melletti ambulan-
cián párhuzamosan zajlik majd a betegellátás: a 18 ágyas gyermeksürgősségi részlegben a házi gyermekorvosok 24 órában alapellátási 
igényű betegeket fognak kezelni, a mellette lévő klinikai sürgősségi ambulancián pedig komplexebb ellátást végeznek majd. A további 
két egységben 15 ágyas, korszerű képalkotó diagnosztikai részleggel kiegészített gyermeksebészeti és baleseti osztályt hoznak létre. 

Verses flashmob 
Különleges akciót szervezett a magyar költészet napján a 

Debreceni Egyetem Egyetemi és Nemzeti Könyvtár. Az esemény 
résztvevői kedvenc verseiket, idézeteiket írták fel az Élettudo-
mányi Könyvtár üvegfalára. A kezdeményezés 2016-ban indult 
útjára. A flashmob amellett, hogy szervesen kapcsolódik a magyar 
költészet napjához, egyben a II. MusT – Ifjúsági és Egyetemi 
Összművészeti Találkozó nyitórendezvénye is volt, ahol kihir-
dették a könyvtár versíró pályázatának eredményét is. A verseny 
eredménye: I.: Jóljárt Anita, II.: Csizmadia Bodza réka, III.: 
Katona Marcella. szkholion különdíj: Csizmadia rege Borbála, 
A legszebb vizuális adaptáció különdíj: Tóth sára, Petró Zalán, 
DEENK különdíj: Balog Jenő.

Zöld jövő 
Hosszú távon működő környezetvédelmi monitoringrendszer 

létrehozásáról írt alá együttműködési megállapodást a Debreceni 
Egyetem és Debrecen Megyei Jogú Város Önkormányzata. A közös, 
komplex adatgyűjtési és kiértékelési tevékenység a város és a régió 
biodiverzitásának megőrzését fogja segíteni. Az új, automatizált 
adatgyűjtő, elemző és ellenőrző környezetvédelmi rendszer négy 
területen, a levegőtisztaság-, a vízminőség-, a talaj és termőföld-, 
valamint a biodiverzitás-védelemben, a természetvédelemben 
folytat majd átfogó megfigyeléseket, adatgyűjtést. Napi huszon-
négy órában különböző műszerekkel, fizikai mintavétellel, folya-
matos nyomon követéssel figyelik majd a felszíni és a felszín alatti 
vizek, a talaj, a termőföld és a levegő minőségét.  

MEFOB Feszt 
Az év legjelentősebb hazai egyetemi multisportrendezvényének ad otthont Debrecen április 28. és május 1. között. A Magyar 

Egyetemi-Főiskolai országos Bajnokság döntőin több mint 600 sportoló küzd a győzelemért egy felejthetetlen fesztivál kereté-
ben. A MEFoB Feszten a futsal, a kosárlabda, a sakk, a frizbi, a cheerleaders, a vízilabda, a tenisz és az atlétika fináléit rendezik 
meg. Valamennyi eseménynek a Nagyerdő ad otthont: a DEsoK, az oláh Gábor utcai sportcsarnok, a Debreceni sportuszoda, 
valamint a DEAC sportcampus. A tudományos programok mellett pedig népszerű hazai előadók koncertjei is kísérik majd a 
négynapos sportrendezvényt a Nagyerdei Víztoronyban. 
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Digitális időutazás 
Csaknem ötven látványos fotón mutatta be a Főépület kialakí-

tásának folyamatait a Debreceni Egyetem Egyetemi és Nemzeti 
Könyvtár és a rendezvénykoordinációs és Alumni Központ közös 
tárlata. Az épület minden szintjén kiállított tablókon, installáció-
kon megtekinthető fotográfiák interaktív módon mutatták be az 
építkezést. 1932-ben ünnepélyes keretek között adták át a Debre-
ceni Egyetem Főépületét, mely az akkori építészeti technológiai 
adottságok, valamint a kivitelezés szempontjából az ország egyik 
legmodernebb létesítményének számított. 

Viseletbemutató 
Tradicionális kínai öl-

tözékek bemutatójával, 
teaszertartással és ételkós-
tolóval várta az érdeklődő-
ket a Hagyományos Kínai 
Népviselet Napja alkalmá-
ból szervezett rendezvé-
nyen a DE Bölcsészettu-
dományi Kar Konfuciusz 

Intézete és a Magyarországi Hagyományos Kínai Viseletek Klubja 
április elején. A kínai kultúrát népszerűsítő eseménynek a Német 
Kulturális Fórum és a Debreceni Egyetemi színház székháza, a B24 
adott otthont a Batthyány utcában. A résztvevőket és vendégeket 
a DE BTK Konfuciusz Intézet magyar igazgatója, Csontos Pál és 
kínai igazgatója, Cui Xianjun köszöntötte. 

Új professzorok 
A Debreceni Egyetem huszonhét oktatója vehette át egyetemi 

tanári kinevezését március végén a Főépület Aulájában. Az okiratot 
az intézmény új professzorainak Bartha Elek oktatási rektorhelyettes 
adta át. Egyetemi tanári kinevezést vett át: Pórszász róbert (ÁoK), 
Kissné Horváth Ildikó (ÁoK), Czibere Ibolya (BTK), Engler Ágnes 
(BTK), Lévai Csaba (BTK), rusinné Fedor Anita (EK), rákos Mó-
nika (GTK), Ispány Márton (IK), Csajbók József (MÉK), Harsányi 
Endre (MÉK), Kakuszi-széles Adrienn (MÉK), stündl László 
(MÉK), Husi Géza (MK), Lakatos Ákos (MK), Fekete Erzsébet 
(TTK), Grigorszky István (TTK), Kundrát-simon Edina (TTK), 
Máthé Csaba István (TTK), székely Tamás (TTK), Buglyó Péter 
(TTK), Gyémánt Gyöngyi (TTK), Hollóczki oldamur (TTK), 
Muzsnay Zoltán (TTK), szabó György Emőd (TTK), Tengely 
szabolcs (TTK), Tircsó Gyula (TTK), Vincze Csaba (TTK).

Stratégiai megállapodás 
A funkcionális és gyógyászati célú élelmiszerek fejlesztése 

az egyik meghatározó célja annak a stratégiai együttműködési 
megállapodásnak, amelyet március 31-én kötött a Debreceni 
Egyetem a NAGIsZ Zrt.-vel. A szerződést szilvássy Zoltán rektor 
és Benedek Fülöp, a NAGIsZ Zrt. igazgatóságának elnöke írta alá. 
Az együttműködés keretében a GTK, a MÉK, valamint az Agrár 
Kutatóintézetek és Tangazdaság a NAGIsZ Zrt.-vel duális képzés 
kidolgozásáról állapodott meg. Az egyetem és az agrárnagyvál-
lalat szakemberei a szakma nemzetközi versenyképességének 
támogatása érdekében közös kutatási célok meghatározását, ok-
tatási anyagok kidolgozását, szakmai rendezvények szervezését, 
pályázati projektek megvalósítását tervezik. A nagyvállalat által 
biztosított gyakorlati helyeken a DE hallgatói az elméleti tudás 
mellett naprakész gyakorlati tudást is elsajátíthatnak.



2023. április6  unideb.hu6  unideb.hu HÁttÉR

Agrárszakember-találkozót szervezett a 155 éves debre-
ceni agrárfelsőoktatás alkalmából a Debreceni Egyetem 
Agrár Kutatóintézetek és Tangazdaság, valamint 
a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezet-
gazdálkodási Kar. A március végi eseményen köszöntőt 
mondott az Országgyűlés alelnöke, Jakab István is. 

– Már a kezdetekkor világos volt a debreceni agárértelmiség 
képzésének három fő pillére: a természettudományos alapismeretek 
oktatása, a termelési eljárások rendszerszemléletű megismertetése, 
valamint azon közgazdasági-jogi ismeretek tanítása, melyek fonto-
sak a gazdálkodás jövedelmező működéséhez. Bár a világ az elmúlt 
időszakban nagyon megváltozott, az összefogás továbbra is erős, és 
az oktatásban ezt a hármas célkitűzést követik ma is az intézmény-
ben – hangsúlyozta köszöntőjében Kossa György, a Gróf Tisza 
István Debreceni Egyetemért Alapítvány kuratóriumának elnöke.

Kossa György elmondta: a debreceni agrárfelsőoktatás célja ma is 
az, hogy a legfrissebb tudományos eredmények, illetve innovációk 
elérhetők legyenek az agrárium számára. A Debreceni Egyetem 
fenntartójának ezért kötelessége, hogy stratégiai jelentőséggel támo-
gassa az agrárképzés valamennyi területét az elődökhöz hasonlóan.

–A debreceni agrár-felsőoktatás elindulása mérföldkő volt 
Debrecen életében – jelentette ki Papp László, Debrecen polgár-
mestere ünnepi beszédében. A városvezető szerint a cívisvárosra 
mindig igaz volt, hogy jól reagál az adott korszak kihívásaira. 
Így volt ez akkor is, amikor a kiegyezést követően tudásbázist 
és kollégiumot épített, az oktatásra, valamint a mezőgazdaságra 
helyezte a hangsúlyt. A mezőgazdaságnak azóta is kulcsszerepe 
van Debrecen életében.

Papp László kiemelte: a város és az intézmény kapcsolata még 
soha nem volt olyan erős, mint ma, ez pedig biztató a jövőre nézve

Bács Zoltán, a DE kancellárja a debreceni agrárképzés első éveivel 
kapcsolatban Bethlen István miniszterelnök szavait idézte, melyek 
szerint ha van az országban egy pont, ahol a mezőgazdasági tudo-
mányokat a legfelsőbb fokon lehet művelni, akkor az Debrecen.

– Az elmúlt évtizedekben megteremtődtek azok az alapok és 
létrejöttek azok az együttműködések, amelyek az egyetem mul-
ti- és interdiszciplinaritásából eredően egyedülálló lehetőségeket 

biztosítanak az agráriumban ahhoz, hogy több tudományterület 
együtt szolgáljon egy célt – fejtette ki Bács Zoltán.

szólláth Tibor, a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara Hajdú-
Bihar vármegyei elnöke köszöntőjében leszögezte: a Tiszántúl 
és a Debreceni Egyetem elképzelhetetlen agrároktatás nélkül, ez 
megkérdőjelezhetetlen a jövő tekintetében is.

– Az agrárium legégetőbb kérdései közé jelenleg az ukrán gaboná-
val telítődött piac, a vízprobléma és a talaj rossz állapota tartoznak. 
A Debreceni Egyetemre nemcsak a múltban, de most is nagy szerep 
hárulhat a kihívások megoldásában. Ma gazdáknak, professzorok-
nak és kutatóknak együtt kell válaszokat adnunk elodázhatatlan 
kérdésekben – jelentette ki szólláth Tibor.

szilvássy Zoltán, a Debreceni Egyetem rektora Debrecen és az 
intézmény évszázados együttműködéséről beszélt, amely fokoza-
tosan bővült a vállalatokkal és a pénzügyi partnerekkel. A jövő 
megállapodásairól azt mondta: az egyetem nagyon pontosan tudja, 
mitől működnek hatékonyan ezek a partnerségek, amelyek révén 
az alap- és alkalmazott kutatásokkal kidolgozott technológiák 
átkerülnek a gyártásba, és a végén a piacot gazdagítják.

részt vett az agrárszakember-találkozón az országgyűlés alelnö-
ke is. Jakab István hangsúlyozta, hogy a Debreceni Egyetem és az 
agrárkar olyan feladatokat tűzött ki maga elé, amelyek újszerűek 
és példaértékűek.

– Hiszem, hogy az egyetem adottságai képessé teszik a DE kuta-
tóit és oktatóit arra, hogy ennek a dinamikusan fejlődő térségnek 
olyan szakembereket képezzenek, akik tovább növelik a régió 
sikerét – mondta Jakab István.

1868 októberében negyvenegy hallgatóval és kilenc oktatóval 
indult a tanév az országos Felsőbb Gazdasági Tanintézetben, 
ahol a magyarországi agrár képzőhelyek között egyedüliként volt 
magyar a tanítás nyelve. Ma mintegy 250 oktatója van a debreceni 
agrárfelsőoktatásnak, és csaknem 1500 hallgató tanul a szakokon.

A képzés több mint másfél évszázados történetét Harsányi Endre, 
a Debreceni Egyetem agrár- és élelmiszertudomány fejlesztéséért 
felelős ágazatfejlesztési rektorhelyettese, Fenyves Veronika, a Gaz-
daságtudományi Kar dékánja és stündl László, a Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar dékánja 
idézte fel.

Az agrárszakember-találkozót megelőzően a Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar, az Agrár Ku-
tatóintézetek és Tangazdaság, valamint a Hallgatói Önkormányzat 
Környezetvédelmi Bizottsága megújította együttműködési meg-
állapodását az egyetemi közösségi kerttel kapcsolatban. Az aláírt 
dokumentum alapján a Böszörményi úti campus Bemutatókertjé-
ben található 55 parcellás területet és a gazdálkodáshoz szükséges 
anyagokat továbbra is biztosítja az AKIT és a MÉK az egyetem 
hallgatói számára, igény esetén pedig bővítik a területet. 

Sajtóközpont – ÉE

Tradíció és innováció – 
155 év agrártörténelem 
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A beiskolázás hatékonysága szempontjából rangsorolja 
a Debreceni Egyetem azokat a térségben működő okta-
tási intézményeket, ahonnan a legtöbb elsőéves hallgató 
érkezett a 2022-es felvételi eljárást követően. Ezeknek az 
iskoláknak a munkáját ismerték el április 12-én 
a Főépületben tartott ünnepségen.

Bartha Elek oktatási rektorhelyettes kiemelte, hogy Debrecen, 
Hajdú-Bihar és szabolcs-szatmár-Bereg vármegye iskoláinak 
szerepe megkérdőjelezhetetlen a beiskolázásban, az intézmények 
munkája komoly hatással van a DE felvételi eredményeire.

– Egymásrautaltság van az egyetem és a közoktatási intézmé-
nyek között. Az iskolák adják a hallgatói utánpótlást, a DE pedig 
a tanárképzésben és -utánpótlásban meghatározó. Egyetemünk az 
országban a legjobbak között van a felvett hallgatók szempontjá-
ból, ebben lényeges szerep jut ezeknek az iskoláknak. Kari szinten, 
bizonyos szakterületeken már régóta jól működik a kapcsolat 
az iskolákkal, de ez egy új, egyedülálló támogatási forma, amely 
révén intézményi szinten valósulhat meg a beiskolázást is segítő 
együttműködés – mondta a rektorhelyettes.

Bács Zoltán kancellár köszöntőjében arról beszélt, hogy a 
modellváltás tette lehetővé, hogy az egyetem és a fenntartó Gróf 
Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány vezetése komplex 
támogató és ösztönző rendszert alakítson ki. 

– A modellváltást követően az egyetem továbbvitte jogelődjének 
hagyományait és eszközrendszerét, de számos újítást is bevezetett. 
Másfél év alatt az egyetem vezetése és az alapítvány kuratóriuma 
létrehozott egy olyan teljes körű együttműködési, támogatási és 
ösztöndíjrendszert, amely a diákok mellett az őket az egyetemre 
juttató oktatási intézményeket segíti. Ennek köszönhetően is emel-
kedik a hallgatói létszám. Az a cél, hogy minél több fiatal maradjon 
Debrecenben és a régióban. A DE igyekszik olyan képzéseket 
kínálni nekik, amelyek miatt inkább itt tanulnak tovább – fejtette 
ki a kancellár. Bács Zoltán megjegyezte, hogy a jelenlegi árszintek 
mellett a Debreceni Egyetemnek még az önköltséges képzései is 
felveszik a versenyt a fővárosi államilag finanszírozott helyekkel – 
emelte ki a kancellár.

Pósánné rácz Annamária oktatási főigazgató elmondta, hogy 
az immár második éve készített rangsorok jól mutatják, mely kö-
zépfokú oktatási intézmények játszanak vezető szerepet a felvételi 
eljárásban.

– A rangsorkészítés során az egy intézményből felvett hallgatók 
létszámát, a nyelvvizsgával rendelkezők létszámát vetettük össze 
az adott iskolában érettségizők számával, továbbá a felvételi átlag-
pontszámot vettük alapul, és ennek a három mutatónak az átlaga 
képezte a sorrendben elfoglalt helyét egy iskolának. Az elmúlt két 
év rangsorának összevetése alapján megállapítható lett azon iskolák 
köre, amelyek a beiskolázásban élenjárók voltak vagy számottevő 
előrelépést mutattak. Az egyetem évek óta szakmailag is támogatja 
a középiskolákat pályaorientációs, tehetséggondozó munkájukban, 
a jövőben a partnerség jegyében a tanulók eredményes felkészítését, 
versenyeken való részvételét támogató, megfelelő továbbtanulási 
irány, illetve a pálya kiválasztását segítő tevékenységet vár el az 
iskoláktól. A DE számára kiemelkedő szempont, hogy tehetséges 
hallgatók tanuljanak az intézményben, de a fiatalok számára is 
nagy előnyökkel jár a támogatási rendszer, mivel az egyetem 2024-
től felvételi többletpontokat ad a tanulmányi versenyeken elért 
eredményekért, továbbá szintén középiskolai versenyeredmények 
alapján, sikeres felvételi esetén már tanulmányaik legelejétől, 2023 
szeptemberétől ösztöndíjat nyerhetnek a frissen fölvett hallgatók 
– tájékoztatott a főigazgató.

Az ünnepi eseményen elismerő okleveleket vehettek át a ki-
emelkedően teljesítő intézmények vezetői, és aláírták a Debreceni 
Egyetemmel a támogatási szerződést, mely szerint a támogatás célja, 
hogy az iskolák felsőfokú beiskolázást megelőző tehetségfejlesztő, 
pályaorientációs tevékenységüket a tanulók mindenkori igényeit, 
érdeklődési körét, kompetenciáit szem előtt tartva, továbbá a város 
és a régió gazdasági fejlődését és munkaerőpiaci igényeit is figyelem-
be véve tervezhessék, valósíthassák meg, és az iskolák pedagógusai 
segítsék a diákokat reális önismeret és életszemlélet kialakításával a 
megfelelő továbbtanulási irány, illetve pálya kiválasztásában.

Támogatott intézmények:
DE Kossuth Lajos Gyakorló Gimnáziuma és Általános Iskolája, 

Tóth Árpád Gimnázium, Debreceni Fazekas Mihály Gimnázium, 
Debreceni református Kollégium Gimnáziuma és Diákotthona, 
szent Imre Katolikus Gimnázium, Két Tanítási Nyelvű Álta-
lános Iskola, Kollégium, Óvoda és Alapfokú Művészeti Iskola 
(Nyíregyháza), Várday Kata református Általános Iskola, Gimnázi-
um és Kollégium (Kisvárda), Mátészalkai Esze Tamás Gimnázium, 
Debreceni Csokonai Vitéz Mihály Gimnázium, Nyíregyházi 
Vasváry Pál Gimnázium

Sajtóközpont – BZ

Stratégiai partnerség 
a beiskolázásban 
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Múlt, jelen, jövő 
– a debreceni sport legújabb 

ékszere
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Immár hivatalosan is a Debreceni Egyetemé, a cívisvá-
rosé a helyi és országos sport legújabb ékköve, a Dóczy 
utcai Sportcampus frissen átadott lelátólétesítménye. 
Az épület azonban nem csupán a mérkőzésre érkező 
szurkolók kényelmét szolgálja: irodák, közösségi terek 
és a DEAC dicsőségei is helyet kaptak. 

Április 3-án tartották az ünnepélyes átadót, szalagátvágást a 
Dóczy József utcán. A DEAC-kispadok mögötti terület a futó-
pályán teljesen megtelt, a szélben nemzeti színű szalag lobogott, 
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röplabda-kézilabda-futballéletben. Egy ilyen nívós klubnak és ne-
ves városnak pedig méltán jár egy effajta infrastruktúra-fejlesztés. 
Ennek a beruházásnak keretein belül nem is akármilyen építkezés 
eredményét tekinthették meg a meghívott jelenlévők. A körbeve-
zetésen Bács Zoltán kancellár kalauzolta a megjelenteket, akik az 
öltözőktől a szakmai munkának otthont adó speciális termeken 
át a klubirodákba is betekinthettek. Az esemény végén pedig 
ünnepélyes és bőséges, közös állófogadásra hívták a vendégeket. 
No, de mi is található az impozáns épületben?

A létesítményben találkozik a dicső múlt, a büszke jelen és a 
reményteli jövő. Magát a lelátót eredeti formájában hagyták meg, 
köré pedig fekete-fehér kiegészítéseket építettek. Belül a fényes 
üvegfolyosók irodákat, közösségi tereket kötnek össze. A folyo-
sókon pedig üvegvitrinekben állnak a trófeák, könyvek, mezek, 
ereklyék, amelyek hirdetik az egyetemi klub több mint évszázados 
történelmének sikereit, dicsőségeit. A lelátóra több irányból is ki 
lehet jutni. Közösségi skyboxot idéző terasz is készült a mérkőzé-
sekhez, ezekről az erkélyekről pedig kiválóan rá lehet látni a pályán 
zajló eseményekre, míg a teraszon belül étkező-társalgó található. 

Ismét mérföldkőhöz érkezett tehát Debrecen. Nagyerdei stadi-
on, Főnix Aréna, Hódos Imre sportcsarnok, a Debreceni Egyetem 
részéről pedig immár csatlakozik a látványos és jövőt építő helyi 
sportberuházásokhoz a Dóczy utcai DEAC sportcampus is. Ez a 
csaknem másfél milliárd forintos infrastruktúra-fejlesztés pedig 
előrevetíti, hogy a cívisvárossal, az Egyetemvárossal igenis szá-
molni kell a továbbiakban, ha rangos hazai és nívós nemzetközi 
sporteseményeket rendez hazánk, városunk. 

Barna Marci

amely hirdette – újabb mérföldkőhöz érkezett a debreceni egye-
temi sportélet. A ceremónián részt vett schmidt Ádám sportért 
felelős államtitkár, Debrecen Megyei Jogú Város nevében a pol-
gármester, Papp László, az egyetem képviseletében pedig Kossa 
György kuratóriumi elnök és Bács Zoltán kancellár, a Debreceni 
Egyetem Atlétikai Club vezetősége, képviselői, a DE oktatási ve-
zetői, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzat hallgatói és 
sportügyi képviselete, illetve a sajtó képviselői egyaránt. 

A hivatalos átadást megelőzően az ünnepélyes nyitóbeszé-
dekben elhangzott, hogy a Debreceni Egyetem és a cívisváros 
egyaránt nemzetközi szinten is megállja a helyét a sport vilá-
gában, megannyi világszerte is sikeres sportolót adtunk már a 
sporttörténelemnek, akár egyéniben, mint vívás vagy atlétika, 
akár pedig csapatszinten, így a kosárlabda, jégkorong vagy a 
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A Debreceni Egyetem innovatív tevékenysége nem-
zetközi szinten is elismert – hangsúlyozta Bács Zoltán 
kancellár a Debreceni Egyetem DEViK Üzleti Innovációs 
Klubban tartott március 28-ai előadásában, melyben a 
DE innovatív működési modelljét mutatta be az egyete-
mi vezető. A rendezvényen elhangzott, hogy újraindul 
az egyetemi hallgatók vállalkozásfejlesztő innovatív 
közösségének mentori programja. 

A DEViK Üzleti Innovációs Klub 2015-ben jött létre azzal a 
céllal, hogy a DE-hallgatók értékes üzleti ötleteinek megvalósítását 
hasznos gyakorlati és tapasztalati tudással gazdagítsa. Az idei tanév 
első rendezvényén Innovatív egyetem – A debreceni modell címmel 
tartott előadást Bács Zoltán kancellár.

– Az innováció a Debreceni Egyetem minden szegmensében 
megjelenik: az egyetem arculatában, működési modelljében, 
kutatási-fejlesztési rendszerében és a katalizátorprogramjaiban is – 
vázolta Bács Zoltán előadása elején. A kancellár felidézte, hogy az 
olyan átfogó, innovatív átalakítások, mint a 2000-es évek közepétől 
kidolgozott egyetemi cégrendszer és a 2013-ban megváltoztatott 
struktúra biztosítottak lehetőségeket az egyetemnek, hogy a hazai 
felsőoktatásban egyedülálló működési modellt alakítson ki már 
költségvetési intézményként is, ami ma a modellváltást követően 
tovább erősödött.

A kancellár kifejtette, hogy az egyetem innovációs ökosziszté-
májának alapjait a 2000-es évek elején tette le a DE az akkor még 
agrár ipari park néven ismert terület létrehozásával. A mára 74 
hektárosra bővült és science Park néven működő övezet haszno-
sítását a továbbiakban kizárólag a DE intézményével, az egyetem 
cégeivel és a partnervállalatokkal tervezi a Debreceni Egyetem.

Innovatív egyetem – a debreceni modell 

– Az egyetemi ipari park az egyetem stratégiai fejlesztési terü-
leteinek, mint az egészségipar, a járműipar, a sport vagy éppen az 
agrárium számára biztosít terepet. A science Parkban a Nemzeti 
Gyártó-Kutató-oktató Középüzem, a Gyógyszerésztudományi 
Kar új épülete, a Pilot kutatólaboratórium és a Nemzeti oltóanyag-
gyár mellett a terveink szerint helyet kap az egyetem járműlabor-
ja, egy környezetanalitikai laboratórium, egy sportinnovációs 
központ, továbbá egy haszonállat-gyógyászati labor – sorolta az 
egyetemi vezető.

Bács Zoltán kiemelte: a szenátus 2017 februárjában döntött 
a Debreceni Egyetem Innovációs Alap létrehozásáról, amely az 
egyetem piaci bevételeinek 3 százalékával gazdálkodik. Ez az 
egyedülálló támogatási rendszer még a szűkösebb időszakban 
is forrást biztosít az intézményben létrejövő innovatív ötletek 
megvalósításához, illetve azok útnak indításához.

– Fontos, hogy egyetemünkön legyenek olyan fiatalok, akiknek 
vannak újító ötleteik, és vannak olyan bátrak, hogy azokat kép-
viseljék is. A tehetségek támogatását szolgálja még többek között 
az uD IMPACT-program, az Egységes Kutatásmenedzsment és 
Innovációs rendszer, a DEViK, vagy éppen a Mérnöki és Üzlet-
fejlesztési Innovációs Intézet (MÜZLI) is – tette hozzá a kancellár.

Bács Zoltán szerint az egyetem innovatív szellemiségét sok-
szor hitetlenkedés fogadta, azonban számos tényező mutatja 
a szemlélet eredményességét, amely különösen a jövőben fog 
megmutatkozni.

– A sok egyetemi tudományos eredmény és innováció mellett 
példaként említhetünk olyanokat is, amelyek a mindennapi 
életünkben is sok mindenki számára láthatók. Ilyen az egyetemi 
arculat megújítása, a DEAC brand megalkotása, a sportegyesület 
szervezeti és működési rendszerének átdolgozása, a DEAC-DVsC 
együttműködési és tulajdonosi modell kialakítása, a Nagyerdei 
stadion üzemeltetési rendszere, vagy éppen a Forest Center 
megvásárlása, amelyek tovább növelték a Debreceni Egyetem 
megítélését. Innovatív ötlet volt egykor a Campus Fesztivál, vagy 
akár a youDay is, amelyek mára bebizonyították létjogosultsá-
gukat, növelik a DE népszerűségét, ismertségét, ahogy a városét 
is – fejtette ki előadásában Bács Zoltán, aki a siker titkaként az 
intézmény aktuális körülményekhez történő hatékony alkalmaz-
kodóképességét, valamint az egymást követő egyetemi vezetések 
jövőbe mutató gondolkodásmódját jelölte meg, amelyek mellett 
ugyanolyan fontos a bizalmon alapuló belső és külső együttmű-
ködési rendszer is.

Sajtóközpont – ÉE
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Azok számára, akik értetlenül állnak a cím előtt, máris 
elmondjuk, mire utalunk. Amikor még volt sorkatonai 
szolgálat Magyarországon, az idejüket kényszerűen 
benn töltő fiatalok alig várták, hogy leszerelhessenek, 
és visszatérhessenek a civil életbe. Az utolsó fél évben 
sokan egy mérőszalagot tartottak maguknál, amiből 
mindennap levágtak egyet-egyet, s a centi értelemsze-
rűen akkor fogyott el, amikor a katona immár nem volt 
katona többé. Így vagyunk mi a Campus Fesztivállal, már 
vágjuk a centit, és alig bírjuk kivárni a július 19-i kezdést.

Mindenekelőtt kifejezzük 
örömünket, hogy sztárfellépő-
ként PAROV STELAR is elláto-
gat Debrecenbe. Ő nem először 
jár itt, adódott már alkalma 
korábban is megtáncoltatni a 
cívisváros lakóit. Persze mi, 
akik nem először hallunk róla, 
tudjuk, hogy szlávos hangzású 
művészneve becsapós, hiszen az 
osztrák DJ-t valójában Marcus 
Füredernek hívják. Lássuk be, ki 
kapná fel a fejét Marcus Füreder 
nevére, ugye, hogy sokkal eg-
zotikusabban hangzik az, hogy 
Parov stelar? Az 1974-es születésű művész a kilencvenes években 
főként éjszakai szórakozóhelyeken tett fel menő zenéket, majd a 
2000-es évek beköszöntével szintet lépett. saját zenéit kezdte ját-

Vágjuk a centit

szani, saját zenekarral. A hagyományos dzsessz és az elektronika 
keverésével sajátos ízű mixet hozott össze, az általa kotyvasztott 
electro swing egyre népszerűbb képviselőjeként járja évek óta 
a világot. Megszámlálhatatlan lemez, kiadvány, együttműködés 
után a Nagyerdő árnyas fái alatt nyomja majd a talpalávalót. Aki 
ott lesz, táncolhat, aki nem jön, lemarad.

Egy angol csapat is feltűnt a fellépők névsorában, a Kerala Dust. 
Nem igazán ismertük őket eddig, honlapjuk tanúsága szerint: 
„A KERALA DUST 2016-ban alakult Londonban. A CAN, a The 
Velvet underground és Tom Waits dalain nőttek fel, miközben éj-
szakai klubokban töltöttek ködös reggeleket, zenéjükben egyesítik 
a pszichedelikus rock, a blues és a techno eltérő hatásait.” Nos, ha 
ilyen zenei hatásokból táplálkoznak, már nem lehetnek rosszak. 
Egyáltalán, már az is üdítő, hogy a fent említett előadókat, zene-
karokat ismerik. A pop-rock egyre gyorsabban változó és pörgő 
világában bizony egyre halványodik a hatvanas-hetvenes évek iko-
nikus zenészeinek emléke. Még jó, hogy időről-időre felbukkannak 
új és fiatal arcok, akik az ő munkásságukból merítenek inspirációt, 
ily módon egy kicsit újra felfedezve, reflektorfénybe állítva őket. 
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Hogy egy régi magyar alternatív nagyágyú is szóba kerüljön, 
itt lesz a SZIÁMI AND FRIENDS nevű formáció is. Müller Péter, 
aki akkor még nem bigyesztette nevéhez a sziámit, a múlt század 
nyolcvanas éveiben virágkorát élő underground vonal jeles képvi-
selőjeként indult. Az eredetileg csupán pár hónapig működő urH 
zenekar frontembereként olyan szövegekkel rukkolt elő, melyek 
igencsak csípték az akkori hatalom szemét. A rá jellemző szem-
telen és csipkelődő attitűdöt tovább vitte a mára már legendássá 
vált Kontroll Csoportba, majd a sziámi nevű formációba. Lévén 
idősebb, mint akkori zenésztársai, olyanfajta érettség jellemezte 
egyre furmányosabb és ötletesebb szövegeit, mely nem nagyon 
bukkant fel másoknál. Kanyargós pályája során írt musicalt, rende-
zett opera Fesztivált Miskolcon, és nem mellesleg lelkes társaival 
együtt létrehozta a Diáksziget fesztivált, mely mára Európa egyik 
legjelentősebb rendezvényévé nőtte ki magát. Mostanában azzal 
került be a hírekbe, hogy szerepet vállalt a Petőfi Zenei Tanácsban, 
de igazi eleme továbbra is a színpad. Azt bízvást mondhatjuk, hogy 
ő a legtermékenyebb hazai alkotók egyike, szerintünk nagyjából 
óránként ír egy új dalszöveget.

szövegei egy részét pedig nem mással, mint Bérczesi róbert-
tel zenésíttette meg, akinek HIPERKARMA néven futó csapata 
szintén jön a Campusra. robi bejárt már ungot-berket, volt fenn 
és lenn is pályafutása során. A Hiperkarma nem is mindig mű-
ködött, először épp egy debreceni koncertjük után oszlottak fel, 
majd utána még többször is kényszerpihenőn voltak frontemberük 
miatt. Jöttek és mentek is zenészek robi körül, aki mostanra – úgy 
tűnik – végleg letette voksát a józan ész és a józan élet mellett. 
Mondhatjuk, hogy ő is élete legproduktívabb szakaszában van ép-
pen, egymást követik saját zenéi, sőt most már angolul is publikál 
dalokat. Legutóbb pedig Molnár Tamás oldalán tűnt fel a Nélkü-
lem című dalban. Határ a csillagos ég, ahogy mondani szokás, 
reméljük, nálunk is felcsendülnek majd régi, ismert Hiperkarma 
dalok az újabbak mellett. 

Nem mehetünk el amellett sem szó nélkül, hogy nem kisebb 
arcot üdvözölhetünk a fellépők között, mint BRóDy JÁNOSt. 
Esetében nem túlzás azt állítani, hogy nélküle nem létezne ma-
gyar nyelvű pop-rockzene. Ő az, aki sok évvel ezelőtt szörényi 
Leventével és az Illés zenekarral lefektette a műfaj alapjait itthon. 
Nyilván nagyban hatott rájuk az akkor beatnek nevezett muzsika 
számos jeles nyugati előadója is, de ők voltak az elsők, akik magyar 
népzenei hatásokat tudtak ízlésesen ötvözni az akkor modern-
nek számító hangzásokkal. Bródy pályafutása során többször 
összetűzésbe került a regnáló hatalommal, orrára koppintottak 
párszor. Végső soron a rendfenntartó erők által mesterségesen 
gerjesztett folyamatoknak köszönhető az is, hogy a progresszív, 
haladó Illés zenekar annak idején feloszlott, átadva helyét a sokkal 
simulékonyabb hangot megütő Fonográfnak. Bródy azonban még 
megszelidített formában is be-beszólt, pellengérre állított visszás-
ságokat, ügyesen lavírozva a cenzúra által kijelölt szűk keretek 
között. Nem is lett – sok egykori zenészkollégájával ellentétben – 
amolyan kirakatember mára. Fiatalokból álló csapata élén most a 
Campuson mondhatja el dalokba öntött véleményét a mai világról. 

Most már aztán elég, ejtsünk szót friss, fiatal tehetségekről is! 
A DAMARA a tavalyi év egyik nagy felfedezettje. Velük kap-
csolatban az az érdekesség, hogy az énekesnő, Agata Angilella 
édesanyja debreceni, és maga is énekelt a kilencvenes években 
egy helyi alternatív csapatban. Úgy tűnik, hogy húszas évei 
elején járó lánya mára túlnőtt rajta ismertségben, de nem baj 
ez, tudjuk, hogy a fiataloké a jövő blabla… A Damara névre 

keresztelt formáció turkish indiet játszik, jelentsen is ez bármit. 
Gyanítjuk, hogy e műfaji meghatározás csupán fricska azoknak, 
akik szeretnek mindent szigorú kategóriákba szorítani. Zenéjükben 
fellelhetők dzsessz- és folkelemek éppúgy, mint finom utalások a 
nem is olyan régmúlt alter-cuccaira. Annak ellenére, hogy még 
szinte most alakultak, már két nagylemezt is kihoztak. 2021-ben 
jelent meg a Keresem a helyem, idén pedig a Fény és Boogie. Míg 
az első tökéletesen kifejezi egy kezdő zenekar helyzetét, a második 
már egy magára talált, kellően játékos, ugyanakkor kicsit pimasz, 
szemtelen bandára utal. Ezen az albumon már kikristályosodik az 
a koncepció, amely remekül illeszkedik sok friss, élő zenét játszó 
hazai produkció által tökélyre vitt vonalba. Az Ivan and the Parazol 
vagy a Carson Coma fémjelezte retró vonal jól áll a Damarának is, 
kérdés, merre viszik tovább azt, amit elkezdtek. Adjunk nekik egy 
esélyt, garantáltan jól fogunk szórakozni.

Tagadhatatlan, hogy napjaink popzenéjében őrségváltás zajlik. 
Egymás után tűnnek fel pofátlanul fiatal előadók, akik pont annyit 
merítenek elődeik munkáiból, amennyit kell, de látványosan a 
maguk útját járják. sokan közülük a rap és hip-hop által kijelölt 
ösvényekről indulva feszegetik határaikat. Persze a választott műfaj 
önmagában még nem garancia a sikerre, a tehetség és szorgalom itt 
is elengedhetetlen. Nincs egy éve, hogy a szélesebb közönség fülét 
megütötte a POgÁNy INDULó valamelyik pogány indulója, de 
a név mögött rejtőző szegedi srác, szirmai Marcell máris a hazai 
szcéna egyik legnagyobb ígéretének számít. Tizenhét évével nem 
mondhatjuk, hogy idős lenne, de szövegei meglepő érettségről és 
élettapasztalatról árulkodnak. Lehet, hogy visszatérnek azok az 
idők, amikor fiatalok játszották az alapjában véve fiataloknak szóló 
üzenetekkel bíró zenéket? Marcell mindenesetre produkált már 
pár instant slágert, mire idén kihozta első lemezét Megáll az idő 
címmel. szókimondó, helyenként tényleg durva, ám kétségkívül 
őszinte szövegei messze túlmutatnak itthoni elődei munkáin, csak 
bízhatunk abban, hogy idővel kiteljesítheti azt, amit elkezdett csi-
nálni. Most még az út elején áll, érdemes meghallgatni műsorát a 
Campuson, hogy aztán később dicsekedhessünk vele: „Lám, lám, 
én már akkor megmondtam, hogy nem semmi a srác…”

Legyen ennyi mára, ne másszunk a fára, mert leesünk. Legköze-
lebb is belesünk a fellépők névsorába, addig is készüljünk intenzív 
zenehallgatással a Campus Fesztiválra! rajta!

Csombordi Árpád
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk egy rendhagyó virtuális városnéző túrán 
Debrecen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert 
épületek, rejtett kincsek nyomában! Kalauzod 
egy bölcsészből lett idegenvezető és egy hobbifotós 
biológus lesz.

Aktuális sétánk újra egy ikonikus debreceni épülethez vezet, 
amit mindannyian jól ismerünk, de valószínűleg mégsem eléggé: 
ez a régi Városháza. A Piac utca 20. szám alatt álló klasszicista, 
árkádos épület 1843-ban épült, története azonban jóval korábbra 
nyúlik vissza. sorsa sok más debreceni épülethez hasonlóan magán 
viseli az évszázadok lenyomatát, többször bővítették, átépítették, 
túlélt tűzvészt, háborút, a történelemben betöltött szerepénél fogva 
azonban jelentősége túlmutat társain. 

A mai Városháza helyén a 16. század elején Tar András debreceni 
főbíró kőháza állt. Ezt az épületet 1531-ben vásárolta meg a város 
és bővített a szomszédos házakkal és telkekkel az elkövetkező év-
századok során. A Városháza, vagy ahogy régen hívták, a „Domus 
senatoria” érdekessége, hogy bár a Piac utcáról egységes arculatot 
mutat, több polgárház összeépítésével nyerte el mai formáját. 
Ezt az építészeti megoldást a Kossuth utca felől könnyen megfi-
gyelhetjük, hiszen onnan jól látható, hogy a „sóhajok-hídjával” 
összekötött két épületszárny mennyire eltér egymástól. Az „ősi” 
Városháza másik különlegessége, ami szintén az összeépítéseknek 

köszönhető, hogy a házak között nem hoztak létre belső alaprajzi 
kapcsolatot, így csak az udvaron keresztül lehetett egyik részéből 
a másikba eljutni. 

Ahogy a Városháza épületére ma is, úgy régen is jellemző volt, 
hogy az utcafronti helyiségeket üzleti célokra bérbe adták, míg a 
hivatal az emeleten és az udvari épületekben működött. Az emele-
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ten volt a kis- és a főtanácsterem, a levéltár, a nyomda, az udvaron 
a börtön, de működött az épületben sütő- és főzőház, konyha 
és csapszék is. A hivatalban a főbíró és tizenkét tagú testülete, a 
szenátus dolgozott, akik nemcsak a várost irányították, de szigorú 
kézzel őrködtek a debreceni polgárok felett is. A város lakóitól 
józan és jámbor életet követeltek, az olyan bűncselekményekért, 
mint a lopás, a verekedés, a paráználkodás vagy a káromkodás, 
súlyos büntetés járt, mint például a kínvallatás, a vesszőzés, vagy 
akár az akasztás. A Déri Múzeum helytörténeti gyűjteményében 
számos értékes műtárgy tekinthető meg a Városházához kapcsoló-
dóan, így egy főbírói pecsétgyűrű és karosszék, a régi hóhérpallos, 
a kaloda és rabbilincsek.

Az öt polgárház összeépítésével kialakított, évszázadokon át 
toldozgatott Városháza sorsát az 1802-es nagy tűzvész pecsételte 
meg, melynek során a református Nagytemplomhoz és a Kollégi-
umhoz hasonlóan ez az épület is súlyos károkat szenvedett. Az új 
Városháza első terveit Péchy Mihály készítette el, ám a kivitelezésre 
kevés pénz gyűlt össze. Povolny Ferenc tervei, aki copf stílusban 
álmodta újra az épületet, szintén nem valósultak meg, végül ságody 
József kamarai mérnök terveit fogadták el, aki Povolny elképzeléseit 
gondolta tovább. Az egyszerűségében is patinás, klasszicista stílusú 
épületet idén 180 éve, 1843-ban adták át a város részére. Az első 
közgyűlést 1844 májusában tartották benne.

Átadása után pár évvel, az 1848–49-es polgári forradalom idején 
fontos szerep jutott Debrecennek, így a Városházának is. 1849. 
január elején a magyar kormány Debrecenbe tette át székhelyét, a 
város ekkor vált első alkalommal az ország fővárosává. Ekkor több 
ezer fővárosi költözött Debrecenbe, köztük Kossuth Lajos, aki a 
Városháza emeletén lakott a családjával. szintén a Városháza adott 
otthont a Honvédelmi Bizottmány hivatalának, a „titkos levéltár-
ban” pedig a magyar szent Koronát őrizték. A sors fintora, hogy a 

forradalom leverése után, ugyanott, ahol egykor Kossuth lakott, 
kapott szállást Ferenc József osztrák császár és magyar király is.

Az 1802-es tűzvész után újjáépített egyemeletes városháza pár 
évtized múlva kinőtte magát, szükségessé vált a bővítése. Az 1880-
as évek végén felvetődött ugyan egy új épület megépítése, végül 
azonban a ráépítés mellett döntöttek, melyre a 19. század utolsó 
éveiben került sor a mérnöki hivatal építészei és Tóth István tervei 
szerint. Az átalakítások során kiépítettek többek között egy leegy-
szerűsített feljárót, megszüntették a fogdát, a börtönhelyiségeket 
irodákká alakították, és a házat függőfolyosóval kapcsolták össze 
a szomszédos házzal, ezt nevezik a helyiek a „sóhajok-hídjának”.

A református Nagytemplomhoz, a Kollégiumhoz és a régi 
Vigadóhoz hasonló, klasszicista stílusú régi Városházát a puritán 
ízlésnek megfelelően egyetlen dísz ékesíti: a timpanonban látható 
városcímer, benne a zászlós bárány, ami Debrecen kálvinista 
örökségét őrzi.

Erdei Nóra, fotó: Löki Viktor



2023. április16  unideb.hu ZÖlDEBBÍtŐ

ZölDEbbítő

Az élelmiszerpazarlás „hazai pályán”

Sokszor hangoztatott megállapítás, hogy mennyire káros és 
mekkora felesleges terhelést jelent a bolygónk számára a nem 
megfelelő hulladékgazdálkodás, azon belül is az élelmiszerpa-
zarlás. Egyéni, háztartási szinten mi magunk is rendkívül sokat 
tudunk tenni azért, hogy kevesebb hulladékot termeljünk. Egy 
korábbi cikkünkben részletesen írtunk arról, milyen praktikák elsa-
játításával tudjuk elérni, hogy kevesebb élelmiszermaradék kelet-
kezzen a háztartásban, és mi a fogyasztási és a minőségmegőrzési 
idő közötti különbség. lásd: Hogyan pazarolj kevesebb élelmi-
szert? (Egyetemi Élet, decemberi digitális lapszám). 

A kidobott élelmiszer azonban nem csupán a háztartásoknak 
jelent fájdalmas veszteséget, hanem egyúttal súlyos környe-
zetterhelést is okoz. ilyenkor előtérbe kerül az állam felelőssé-
ge azzal kapcsolatban, hogy valamilyen szabályozást alakítson 
ki. A 2008. évi XlVi. törvény rendelkezik az élelmiszerláncokról és 
azok hatósági felügyeletéről. A törvény módosításával új, élelmi-
szer-pazarlás elleni szabályok léptek életbe 2022. február 1-jétől. 
Az általános rendelkezések között az i. fejezetben meghatározzák 
a törvény céljai között az élelmiszer-pazarlás megelőzését, csök-
kentését. mindemellett kulcsfontosságú szerepet töltenek be 
az élelmiszer-pazarlás ellen létrehozott vagy abban részt vállaló 
állami szervek. Jelen cikkben arra fókuszálunk, hogy magyaror-
szágon mely állami és civil szervek gondoskodnak a kimaradó 
élelmiszerek helyes elhelyezéséről, a fontosabbakat kiemelve a 
teljesség igénye nélkül.

Egy rövid bevezetésként: A NÉBiH 2016-os kutatása szerint 
magyarországon évente kb. 1,8 millió tonna élelmiszerhulladék 
keletkezik. Ez egy átlagos magyar háztartásra kivetítve évente 270 
kilónyi élelmiszer-felesleget jelent, ami 68 kg fejenként! A 2019 
év végén megismételt felmérés alapján ez a mennyiség 4%-kal 
csökkent 3 év alatt, vagyis 65 kg/fő/év. Bár mindkét mennyiség 
elmarad néhány szélsőségesen pazarló országtól, mégis az élel-
miszervásárlásunk 10-11%-át teszi ki.
A Nemzeti Élelmiszerlánc-biztonsági Hivatal

A NÉBiH feladatának tekinti, hogy tudatosítsa a vásárlókban, 
hogyan tehetnek többet a környezetükért a tudatos és biztonsá-
gos élelmiszervásárlás, -tárolás és -kezelés segítségével. több, erre 
irányuló intézkedése között a NÉBiH 2019 júliusában szemlélet-
formáló kampányt indított a zöldségek és gyümölcsök pazarlása 

A maradékmentés koronázatlan királyai

ellen „Vegyél számba!” címmel. 
A kampányban a hatóság arra 
hívta fel a vásárlók figyelmét, 
hogy nemcsak a legfrissebb, leg-
szabályosabb, legesztétikusabb 
zöldség-gyümölcs tápláló, de megfelelő tárolással a fogyasztha-
tósági idő is meghosszabbítható. továbbá a kampány folyamán 
kiemelték, hogy érdemes hazai termékeket vásárolni, mert azok 
frissebbek a távolabbi országokból érkezőknél.

2016-ban a NÉBiH az Európai 
Unió liFE Környezetvédelmi 
alprogramjának pénzügyi támo-
gatásával indította el a Maradék nélkül elnevezésű programját, 
amelynek fókuszában a hazai élelmiszer-pazarlás mérséklése 
áll. A konkrét célkitűzés, hogy 8-10%-kal csökkenjen a kidobott 
élelmiszerek mennyisége. A programmal szeretnék elérni, hogy 
az így megtakarított pénzből a „mennyiség helyett minőség!” elvet 
követve minél többen magasabb minőségű, biztonságos hazai 
élelmiszereket vásároljanak.
Élelmiszermentő Központ Nonprofit Kft.

Az ÉmK egy 100%-ban álla-
mi tulajdonú társaság, amely 
felett a tulajdonosi jogokat 
a magyar állam nevében az 
élelmiszerlánc-felügyeleti szerv (jelenleg a NÉBiH) gyakorolja.

Az ÉmK fő feladata az élelmiszermentési folyamat országos 
szintű koordinálása, melynek keretében egyebek mellett felügyeli 
az erre kötelezett cégek élelmiszerhulladék-csökkentési tervét, 
szükség esetén módosításokat ajánl fel számukra, valamint 
élelmiszermentési adatbázist vezet az élelmiszermentésben 
közreműködő szervezetekről. A lejárt, de még biztonsággal 
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A történelem során számos tudós és szakember tett erőfeszítést 
arra, hogy megjósolja, eső közeleg, vagy napsütés várható. A kez-
deti egyszerű eszközöket lassan műszerek váltották fel, amelyek 
egyre nagyobb valószínűséggel tudják ma már meghatározni a 
várható időjárást. Ám elődeinknek gyakran nem volt lehetőségük 
megismerni a fejlődésben lévő technikát, így saját megfigye-
léseikre hagyatkoztak és a megszerzett tapasztalataikat adták 
át idővel gyermekeiknek, unokáiknak. innen ered számos népi 
megfigyelés az időjárásra vonatkozóan, melyek fennmaradtak 
a mai napig. De vajon mennyire megbízhatóak ezek a jóslatok?

lassan beköszönt a tavasz, így lehetőségünk nyílik fi-
gyelemmel kísérni, mennyire felelnek meg a valóságnak 
elődeink feljegyzései, prognózisai, hiszen március hónapra 
vonatkozóan is számos megfigyelés maradt ránk. A tavasz 
első hónapjáról úgy tartották: „Ha böjtmás hava száraz, 
Szent györgy hava nedves”, vagyis csapadékos áprilist jö-
vendöl, ha márciusban nem vagy ritkán esik az eső. A néphit 
szerint amennyi köd van márciusban, annyi lesz a zápor is.  
március 9-én, Fanni, Franciska napján állítólag amilyen az időjárás, 
hasonlóképpen alakul az egész hónap folyamán. A manapság 
szinte kiszámíthatatlan éghajlati körülmények miatt sajnos egyre 
kevésbé lesznek helytállóak az ilyen jellegű jóslatok. Emellett 
bármilyen pontossággal próbálunk következtetni, a légkörben 
zajló folyamatokat nem tudják a szakemberek sem két hétnél 
távolabbra előrejelezni. Ez az a határ, ameddig megbízhatóak a 
számítások. Érdekesség, hogy mindezt több mint 50 évvel ezelőtt 
állapították meg. Hasonló okok miatt egy 40 napos előrejelzés 
sem állná meg a helyét ma már, melyet március 10. napjának 
időjárására alapoztak sok évvel korábban.  

gergely napján, március 12-én, úgy tartották, hogy ha havazik, 
még sokáig kemény, hideg idő várható. Ugyan van némi valóság-
alapja, gyakran előfordult régebben, hogy ezen a napon még ha-
vazott, érdemes figyelemmel kísérni, hogy manapság is hasonlóan 
alakul-e az időjárás és feljegyzéseket tenni megfigyeléseink alapján.  
„Sándor, József, Benedek, zsákban hoznak meleget.” Sokunk-

nak ismerősen csenghet gyerekkorunk egyik gyakran ismételt 
tavaszváró mondókája. Elődeink úgy tartották, hogy ezekben 
a napokban tapasztalt enyhe idő véget vet a tartós hidegnek 
és megindul a felmelegedés, bár ez leginkább a csillagászati 
tavasz kezdetéhez köthető, és könnyen lehet, Benedek nap-
jával már csupán a rím kedvéért toldották meg a hiedelmet.  
Az említett megfigyelések a néphit szerves részei voltak, elődeink 
ezen tényszerűnek vélt időjárási előrejelzéseikre alapozták a mező-
gazdasági műveletek, így a vetés vagy az aratás idejének kiválasz-
tását, ám hiedelmeiknek egy része később ritkán állta meg a helyét. 
A legtöbb hiedelem alapja mindig valamilyen tapasztalati úton 
szerzett tény, melyek sokszor nagyon bizonytalanok, így elmond-
hatjuk, hogy csak az ismételten bebizonyosodott és megerősített 
tapasztalat az, amelyre alapozhatunk és tényként tekinthetünk. 
gyakran nehezíti a helyzetet, hogy a mindennapi életben a hie-
delmek és tények keveredhetnek.

„Az ember a természeti valóságban él, amelyről nagyon keveset 
tud ugyan, de mindenki szerez róla közvetlen tapasztalatokat. A ta-
pasztalatok alapján kialakuló hiedelmekkel, egy-egy emberi közös-
ség egésze mintegy lefedi a valóságot, jól-rosszul, vagyis csupán any-
nyit fogunk fel a valóságból, amennyit a hiedelmeink közvetítenek.” 
A természettudományokban, így a meteorológia világában is, az 
évtizedekkel, sőt, akár száz évvel ezelőtti megfigyelések eredmé-
nyeit jóformán nem lehet felhasználni kutatási célokra, tekintettel 
a permanens éghajlati változásokra, legfeljebb kiindulási alapul 
szolgálhatnak a szakembereknek. A tapasztalati feltevések és 
azok alátámasztására tett kísérletek elengedhetetlenek ahhoz, 
hogy idővel tényszerű megállapításokat tehessünk. Csányi Vilmos 
humánetológus szerint: „A tudomány: szervezett, korlátozott és 
minimalizált »hiedelemrendszer« (...) Azt kell látnunk, hogy egyre 
több ismeretet szerezhetünk a világról, de csak akkor, ha képesek 
vagyunk hiedelmeink valósághoz való kapcsolódását felderíteni.”

Forrás: https://poloskeiszorp.hu/te-tudtad-51-nepi-
megfigyeles-az-idojarasrol/

Írta: KARACS JANKA bizottsági elnök

fogyasztható, tartós élelmiszerek az ő közvetítésükkel jutnak el 
a karitatív szervezeteken keresztül a családokhoz.
A Magyar Élelmiszerbank Egyesület

Az Egyesület körülbelül 140 
vállalattól és 500 áruházból 
menti a feleslegeket. Évente 
8-10 millió kiló élelmiszerado-
mányt osztanak ki, ez napi szinten körülbelül 20-25 ezer kilót 
jelent. Az Élelmiszerbank 2005 óta több mint 50 milliárd forint 
értékű élelmiszert mentett meg a kidobástól, évente 250 ezer 
nélkülözőnek nyújtanak segítséget. 
A Hajdú-Bihar Megyei Élelmiszermentő Egyesület

Szerencsés módon az élelmiszermentés-
ben területi és helyi szerveződésű szervek is 
részt vesznek, Debrecen esetében az alábbi 
egyesület „illetékes”. Karitatív partnerszer-
vezetei segítségével az elmúlt 5 évben több 
mint 1200 tonna élelmiszert juttattak el 

18 000 rászorulóhoz. Ebben az évben debreceni vállalkozók fel-
ajánlásai segítségével eddig 20 000 kg élelmiszert mentett meg.
Munch.hu

Végül, de nem utolsósorban 
külön figyelmet érdemel a 2020-
ban lelkes egyetemisták által 
megalapított startup cég, amely innovatív módon egy olyan 
platformot teremtett, amin keresztül vendéglátóhelyek és boltok 
kedvezményesen értékesítik az el nem adott, de jó minőségű 
ételeket.

Az étel mindannyiunk életében nagy szerepet játszik. Az élel-
miszer-pazarlás olyan probléma, amelynek megoldásához kivé-
telesen nem több pénzre, hanem mindössze több figyelemre 
lenne szükség. még jobb együttműködéssel megállíthatjuk az 
élelmiszer-pazarlást. Pénzt takarítunk meg, és hozzájárulunk 
bolygónk megmentéséhez.

Kép forrása: https://www.eselytazetelnek.hu/
Írta: MÁRKI PETRA bizottsági tag

Meteorológiai tévhitek viharában
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Ölveti László - Nagyvárad

Kalocsai Érsek Mihály fordítása

Li Qiao 李嶠 (644–713): A szél

Késő ősszel kibontja a fák haját,
amit újra rügybe fon februárban;
a nagy folyóba tízezer láb hosszú szalagot,
bambuszok miriádjai közé hullámot fésül.
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Tavaszi MUST
Közhely, hogy a különböző művészeti ágak 
megtermékenyítőleg hathatnak egymásra. Mint minden 
közhelynek, ennek a mélyén is lehet igazság, és talán 
ez az igazság mozgatja a MUST szervezőit, a DE BTK 
Művészeti Központ, a Debreceni Egyetemi Színház 
(DESzínház), a Bán Imre Kultúratudományi Szakkollégium 
és a Csokonai Színház munkatársait, hogy második 
alkalommal is megszervezzék összművészeti fesztiváljukat.

A II. MUST – Ifjúsági és 
Egyetemi Összművészeti 
Találkozó április 11-én 
indul és tíz napon keresz-
tül vonultat fel professzi-
onális és amatőr művé-
szek munkáit bemutató 
gazdag programot. A 
helyszínek tekintetében 
is változatos a rendez-
vény. A DEENK halljától 
(ahol képvers kiállítás 
nyílik), az Élettudományi 
Intézet nagy kiállítóter-
mén át (itt Nagy Marcell 
kiállítása lesz látható) az 
Apolló Mozi fotókiállí-
tásán a Batthyány utca 
24-ben található, sokat látott kulturális találkozóhelyig lesznek 
néznivalók. 

A zenei események is változatos helyszíneken és műfajokban 
zajlanak majd. Az addigra felújított D24 pincehelyisége és udvara 
(szakkaszhatár, utcafesztivál Hiúz, Zip), a Csokonai Fórum Kóti 
terme (sol oriens kórus) és a Zeneművészeti kar profi koncertterme 
is a színhelyek között van. Várhatóan e legutóbbi helyszínen, méltó 
fináléja lesz a Zerofóbia koncertje a MusT programsorozatnak. 

Az Apolló mozi lesz a helyszíne a filmes program blokknak, 
amely a Filmkelte nevet viseli. A mintegy 20 rövidfilmet és já-
tékfilmet tartalmazó sorozat minden tagja a film és az irodalom 
inspiráló együtthatásait mutatja.

A MusT szellemét, szándékai szerint, áthatja a nemzetköziség 
igénye. Idén ez leginkább az előadóművészetek terén nyilvánul 
meg. A széles műfaji spektrumon belül lesz angol nyelvű elmé-

leti előadás (steven Fisher), angol nyelvű profi színház Bécsből 
(Vienna’s English Theater: Electra), és egy olasz előadó (Enrico 
Carretta) Perlasca monodrámáját játssza. Az egyre népszerűbb 
új műfajnak, a slamnek is lesz angol változata, természetesen a 
magyar nyelvű Debreslam mellett. 

A színházas kínálatban unikumnak számít a magyar nyelvű 
Fehér nyuszi, vörös nyuszi. Az iráni szerző, Nassim soleimanpour 
nemzetközi sikert aratott különleges darabjának nincs próbája, 
nincs díszlete, nincs jelmeze, nincs rendezője. Egy színész életé-
ben csak egyetlenegyszer adhatja elő a darabot, amely kísérlet a 
színház hatalmának demonstrálására, közös játék az író, a színész 
és a közönség részvételével, vagyis minden egyes este megismé-
telhetetlen alkalom. A tétet emeli, hogy a színész a darab szövegét 
ott, helyben, a színpadon kapja meg, tehát ő sem tudja, mi fog 
történni. Ebben az élményben a II. MusT-on Mercs János, a 
Csokonai színház színművésze fog részesíteni bennünket. 

A tervek szerint a Debrecenben már jól ismert rÉV társulata 
(Győr) is elhozza új előadását az orfeumba. 

Az okuláré Projekt több éves hagyománnyal rendelkező 
felolvasószínházi eseményére is a MusT idején kerül sor a 
DEszgráfia jóvoltából. 

A MusT programja az évtizedes múltra visszatekintő DEszT 
egyetemi színházi találkozó blokkjával folytatódik, melyen kolozs-
vári, szegedi, pécsi, lendvai és debreceni egyetemi játszók adják 
a műsort a Csokonai Fórumban. A színházi programok után 
szakértők részvételével nyilvános szakmai beszélgetések lesznek. 

Hamarosan megérkeznek a résztvevők promó anyagai és elké-
szül a programsorozat véglegesített változata. Időpontokról, hely-
színekről a facebookon esemény formájában tájékoztatnak majd. 

ixvokul, www.deszinhaz.hu
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A Debreceni Egyetem tulajdonában lévő Innova Észak-Alföld 
regionális Fejlesztési és Innovációs Ügynökség Nonprofit Kft. az 
utóbbi években látványos sikereket ért el az Európai unió által bizto-
sított pályázati források elnyerésében, és a projektek kivitelezésében.

Tevékenységük azonban jóval túlmutat a szimpla pályázatírá-
son, szaktanácsadást nyújtanak a régió vállalkozásainak, kutató-
helyeinek, önkormányzatainak, vagy akár magánszemélyeknek, 
mely végigvezet a fejlesztési ötlet kidolgozásától a kivitelezésig.

Most azzal hívták fel magukra a figyelmet, hogy létrehoztak 
egy olyan online platformot, ahol egy egyszerű regisztráció után 
bárki csatlakozhat a pályázatok elkészítése körüli munkákba, 
attól függően, milyen területről érkezett. reményeik szerint 
így létrejöhet egy olyan szakértői hálózat, mely teljes egészében 
képes lesz kielégíteni a humánerőforrás-igényeket, ezáltal pedig 
megvalósulhat a közvetlen uniós források sokkal hatékonyabb 
felhasználása.

Arról, hogy pontosan hogyan kell ezt elképzelni, és erről a rend-
kívül szerteágazó világról, amit az innováció és a kutatásfejlesztés 
jelent, lapunk az Innova vezetőjét, Vámosi Gábort kérdezte.

EÉ: – Mesélnél arról, hogyan jött az ötlet a platform létrehozására, 
és hogy mi is ez pontosan?

– Az ügynökségnél pályázatok megírásával, a nyertes projek-
tek szakmai megvalósításával és azok projektmenedzsmentjével 
foglalkozunk. Az elmúlt két évben 15-18 közvetlen uniós finan-
szírozású pályázaton vettünk részt kedvezményezettként vagy 
projektmenedzsment szervezetként. Viszont évek óta foglalkoztat 
minket a kihasználatlan források kérdése. Ebben a pillanatban is 
több mint 150 olyan közvetlen brüsszeli forrás van, amely a me-
gyében, a régióban működő vállalkozások, non-profit szervezetek 
rendelkezésére állhatna. 
EÉ: – Milyen jellegű pályázatokról van szó és miért nem valósulnak 
meg?

– Ezek inkább az úgynevezett soft részre, tehát kutatásfejlesz-
tésre, társadalmasításra, felmérésekre fordítható összegek, kisebb 
arányban szerepelnek az infrastruktúra fejlesztésre, vagyis a konkrét 
építésre fordítható támogatási részek. A problémát az jelenti, hogy 
elég nagy energia ezeket a pályázatokat úgy megérteni, értelmezni, 
feldolgozni, hogy átlássuk, hogyan kapcsolódhatnak be az itt mű-
ködő szervezetek életébe. És ez csak az első lépés, ha meg is van a 
projektötlet, még rengeteg aspektusnak kell megfelelni, hogy egy 
szakmailag megalapozott, támogatható pályázati dokumentáció 
álljon össze. Azt látjuk a környezetünkben a partnervállalkozások, 
szervezetek részéről, hogy egyre többen nyitnak az ilyen pályázatok 
felé. De nem nagyon van olyan szervezet – persze elismerve, hogy 
vannak kiváló pályázatírók, akiket támogatunk is –, amelyik szak-
mai tevékenysége mellett rendelkezik azzal a tudással és tapasztalat-
tal, vagy éppen pályázatírói kapacitással, amellyel ezekre a közvetlen 
külföldi forrásokra tud olyan pályázati anyagot összeállítani, ami 
támogatásra alkalmas lesz, vagy lehet.

EÉ: – És itt jön képbe a szakértői hálózat…
– Igen, itt van az Innovációs Ügynökség, ami a Debreceni Egye-

tem tulajdonában lévő szervezet, itt van egy gyönyörű épület, egy 
központ (Innovációs Központ), egy hatalmas tudásbázis, melyet 
maga a Debreceni Egyetem képvisel. A régió meghatározó szereplői, 
kiváló oktatókkal, kutatókkal. Az a célunk ezzel a szakértői háló-
zattal, hogy összegyűjtsük azokat a szellemi kapacitásokat, amelyek 
egy kutatónál, tanársegédnél, oktatónál összeáll, és azokat egy-egy 
pályázati kiírásra igénybe tudjuk venni, speciálisan az adott terület 
leghozzáértőbb szakértőjét.
EÉ: – Milyen kritériumai vannak a regisztrációnak? Bárki jelent-
kezhet?

– Alapvetően bárki, aki egy adott szakterületen magas szintű 
szaktudással, esetleg gyakorlati tapasztalatokkal is rendelkezik, 
és kedvet érez magában ahhoz, hogy részt vegyen egy pályázat, 
megvalósíthatósági tanulmány stb. összeállításában. Előny, 
ha a jelentkező rendelkezik pályázatírói, projektmenedzseri 
tapasztalattal, de elsősorban azt a kreativitást, azt a gondolatot, 
azt a tudást szeretnénk, hogy átépüljön a pályázati anyagba, 
amit már megszerzett, amiben a mindennapokban mozog. Egy 
szociológust nyilván nem fogunk megkérni, hogy a precíziós 
mezőgazdaságról írjon. szintén előnyt jelent az angol nyelvtudás.
EÉ: – Mekkora bázist szeretnétek kiépíteni?

– Természetesen minél nagyobbat. Én azt szeretném, ha azt 
mondhatnám, hogy van több ezer kollégám, minden szakterület-

Tudás és Innováció
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Március 23-án ismét egyedi dekorációval, ragyogó fények-
kel és díszes asztalokkal telt meg a Debreceni Egyetem 
Főépületének Díszudvara. Ez alkalommal a végzős tanár 
szakos hallgatók tiszteletére rendeztek bált a Bölcsé-
szettudományi, Informatikai, Természettudományi és 
Technológiai, valamint a Zeneművészeti Karok Hallgatói 
Önkormányzatai.

Az első alkalommal megrendezésre kerülő Tanári Bálra közel 
300-an váltottak jegyet, amely jól mutatja, hogy mennyire várták 
már a tanár szakos hallgatók, hogy megvalósuljon ez a rendezvény. 
A kapunyitást követően a bál egyik házigazdája, Varga Krisztián 
köszöntötte a vendégeket, majd dr. Forisek Péter, a Debreceni 
Egyetem Tanárképzési Központjának Főigazgatója nyitotta meg a 

rendezvényt, aki beszédében kiemelte, hogy a tanári hivatásra ké-
szülők milyen fontos döntés előtt állnak, amikor pályát választanak.

„A tanár szakra készülők nemcsak a saját jövőjükre gondolnak 
pályaválasztáskor, hanem a következő generációk jövőjére is. Ők 
lesznek majd azok, akik a következő évtizedek generációit fel fogják 
nevelni. Ez egy nagyon szép, ugyanakkor felelősségteljes feladat is, 
amire készen kell állni. Ebben a Debreceni Egyetem és a különböző 
gyakorlóiskolák és partneriskolák pedig a lehető legtöbb segítséget 
nyújtják.” – emelte ki a főigazgató.

A nyitóbeszédek után a végzős hallgatók avatására került sor. 
Az avatás során a 4+1 éves tanrendben tanuló 5. éves hallgatókat, 
valamint az 5+1 éves tanrendben tanuló 6. éves hallgatókat kö-
szöntötték, továbbá egy névre szóló emlékplakettet nyújtottak át 
nekik, ezzel is honorálva kitartásukat, áldozatos munkájukat. Ezt 
követően orosz Katalin hárfajátéka következett, majd a varázslatos 
előadás után a vacsora, aztán pedig a báli forgatag, ahol Mr. Judge 
szolgáltatta a zenét egészen a hajnali órákig.

Tar Attila Bendegúz – DEHDK PR- és Sajtóiroda 
Fotók: Treszkai Eszter, Czombos Bence

ről. Nagyon sok projektet tudnánk generálni, bátrabban tudnánk 
elindulni és ajánlani az innovációs ügynökség szolgáltatását, ha 
tudnám, hogy mögöttünk egy ilyen szakértői csapat van. 
EÉ: – Milyen igénybevételt vár el ez a résztvevőktől?

– Nem az a cél, hogy munkaidőben ezt csinálják, hanem azon 
kívül, esetleg hétvégén. Nem dolgozunk szűk határidőkkel, cserébe 
felajánljuk, hogy egy többmillió eurós projektben részt lehet vállalni, 
a fejlesztés, tervezés időszakától a kivitelezésig, a megvalósításig. 
Úgy gondoljuk, ez a rendszer az innovációs ökoszisztémába is 
illeszkedik, mert azt a tudást, amit az egyetemi közeg adhat, 
projektekbe lehet fektetni. Én például jelenleg nem tudnám 
megkeresni, mondjuk, a szépművészeti Múzeumot, ha lenne 
egy aktuális közvetlen uniós pályázati kiírás, amelyben esetleg a 
múzeum elindulhatna, mert én a művészeti vagy örökségvédelmi 
területekhez kevéssé értek. De a rendszer kiépítésével könnyen 
találnánk olyan szakembert akár a kreatíviparból, akik az adott 
területtel kapcsolatban profi, kimagasló szakértelemmel tudnának 
egy-egy fejezetet megírni. A lényege az egésznek az, hogy azt a sza-
bad kapacitást, időt szeretnénk elkérni a kollégáktól, szakértőktől, 
ami rendelkezésükre áll.  Adott esetben ez akár csak kétestényi 
munkát jelent, de azt a legjobbak fogják megírni, és siker esetén 
részt lehet venni a megvalósításban.
E.É.: – Más módokon is próbálják biztosítani a pályázatok sike-
rességét?

– Bizonyos értelemben problémának látom azt, hogy egyik 
oldalon ott a Debreceni Egyetem, ahol hihetetlen szaktudás és 
szakértelem áll rendelkezésre, a másik oldalon pedig ott vannak 
a piacból élő vállalkozók, és a két oldal közötti kommunikáció 
nem összehangolt. Egy 5-6 embert foglalkoztató vállalkozás-
ként most én hova kopogtassak az egyetemen, hogy termék-
fejlesztésre, szaktanácsadásra lenne szükségem? Innovációs 
Ügynökségként mi szeretnénk ebben a híd szerepét betölteni. 
Az Ügynökségnek kiterjedt kapcsolati hálója van a vállalkozások 
felé, és nyilván be vagyunk csatornázva az egyetem felé is, így 
általunk hatékonyabbá válhat a kommunikáció, a diskurzus. és 
ezáltal az együttműködés is. 
EÉ: – Milyen terveitek vannak még?

– Ami talán kevésbé kapcsolódik szorosan a pályázatokhoz, 
de most egy nagyon fontos célnak látom, hogy élettel töltsük 
meg az Innovációs Központot. szeretnénk több szakmai elő-
adást, konferenciát, képzést, szakmai rendezvényt az épületbe 
hozni, van egy kiállításra is alkalmas tér is az épületben, és 
gondolkodunk pályaorientációs programokban általános és 
középiskolások számára, valamint a vállalkozó kompeten-
ciák fejlesztésének, és egy saját vállalkozás beindításának 
mentorálásában is a vállalkozó kedvű egyetemisták vonat-
kozásában. 

Pótor Balázs

Megünnepelték 
a végzős tanár szakos 

hallgatókat
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Két éve már, hogy a berettyóújfalui Diószegi Kis István refor-
mátus Két Tanítási Nyelvű Általános Iskola és Alapfokú Művészeti 
Iskola csatlakozott a Debreceni Egyetemmel közös kutatótanári és 
a Yettel Magyarország Prosuli programjához. Az együttműködés 
fókuszában a tanári és tanulói digitális kompetenciafejlesztés, tanár 
továbbképzés és digitális tananyagok fejlesztése áll. Az Egyetem 
docense, Csernoch Mária mentorként segíti a digitális eszközök-
kel történő oktatásfejlesztést az iskolában. „A mentorálás magába 
foglalja a tanárok digitális kompetenciájának és számítógépes 
gondolkodásának fejlesztését posztgraduális képzési keretek között, 
amelyekre az iskolában vagy az egyetem szervezésében kerül sor. 
A napi gyakorlatban az iskola tanáraival egyeztetve, a tantárgyi 
integráció keretében annak elemzése és tanórai kipróbálása, hogy 
a hagyományos, papíralapú feladatok közül melyek alakítható át 
hatékonyan digitális verzióra” – mesélte Csernoch Mária. 

Az eredmények bemutatására a tavaly júniusban megszervezett 
szakmai napon került sor első alkalommal. A rendezvényen alsós 
és felsős tanórák látogatására volt lehetőség, az érdeklődők meg-
győződhettek arról, hogy a digitális eszközök beépítése az oktatási 
folyamatba valóban lehetőség, és nem hátráltató tényező. Nemcsak 
a tanárok használták magabiztosan a digitális tartalmakat és eszkö-
zöket, hanem a gyerekek is, hiszen minden tanuló számára jutott 
laptop, tablet és robot, valamint az interaktív táblát is céltudatosan 
alkalmazták a problémamegoldási folyamatokban.

Idén február 24-ére szervezte meg az iskola a szakmai napot. A 
megnyitó beszédeket követően tanóralátogatásra került sor, ezzel 
párhuzamosan pedig informatikaversenyt hirdettek az 5-6. és 7-8. 
évfolyamos diákoknak.

A szakmai napot szatmári Lajos Istvánné, az iskola felsős 
igazgatóhelyettese nyitotta meg. Köszöntötte a jelenlévőket, majd 
rövidesen átadta a szót székely Zsolt Ferenc nagytiszteletű úrnak. A 
Diószegi óraadó hitoktatója a bölcsességről beszélt a jelenlévőknek, 
lazán kapcsolódva ezzel a szakmai nap tartalmához és hangulatához.

A megnyitón jelen voltak a Yettel Magyarország képviselői, 
beszámoltak az eddigi fejlődésről, tervekről és elért célokról. A 
Debreceni Egyetemről is érkeztek képviselők, összefoglalták az 
együttműködés előnyeit, lehetőségeit és a jövőre irányuló céljaikat.

A megnyitó után az iskola történetéről hallhattunk összefogla-
lót, kiderült, hogy az iskola néhány éve újult meg kívül-belül, az 

utóbbi két évben pedig az oktatás digitális fejlesztésére, fejlődésére 
helyeződött a hangsúly. Láthatóan bátran vállalják az új kihívásokat, 
szívesen próbálnak ki új módszereket és eszközöket is.

A beszédek után választhattak az érdeklődők, hogy milyen órákat 
szeretnének megnézni. Ezen a napon egy LEGo-hittanórát, alsós és 
felsős magyarórákat, valamint egy biológiaórát tervezett az iskola 
bemutatni. A látogatható órákat úgy válogatták össze, hogy többféle 
módszerre is ráláthassunk. A vendégek meggyőződhettek arról, 
hogyan lehet a hagyományos és a digitális oktatást hatékonyan kom-
binálni, hogyan terveznek a gyerekek abban az esetben, ha lehetőség 
van a digitális eszközök használatára, valamint azt, hogy magabizto-
san használják a tabletet és a laptopot, saját kialakított rendszerük van. 
Ők így tanulnak, ez a természetes. Érdekes tapasztalat volt az, hogy 
a tanárok egy része két évvel ezelőtt még bizonytalanul használta a 
számítógépet, hiszen nem informatikatanárok. A továbbképzésnek 
és mentorálásnak köszönhetően viszont sokat fejlődhettek, és a 
kreativitásukra is jó hatással volt – mesélte az egyik tanító.

Az óralátogatással párhuzamosan két korcsoportban zajlott az 
informatikai csapatverseny, amelynek lebonyolításában a Debre-
ceni Egyetem informatikatanár szakos hallgatói is részt vettek. A 
terem már berendezve várta az 5-6. osztályos négyfős csapatokat, 
ahol minden csoport kapott egy tabletet, egy laptopot és ládákat, 
asztalokat tele LEGo építőelemekkel. A gyerekek láthatóan nagyon 
izgatottak voltak, kíváncsian várták a feladatot. Ennek a korcsoport-
nak a Noé bárkája című bibliai történethez kapcsolódóan kellett 
egy prezentációt készítenie, mégpedig úgy, hogy LEGo kockákból 
megépítik a bárkát, az építkezésről fotókat készítenek, majd egy 
prezentációt hoznak létre, amelyben bemutatják a hajóépítés fo-
lyamatát. A gyerekek nagy lelkesedéssel vágtak bele a munkába, a 
legtöbb csapat ügyesen felosztotta a feladatokat. Másfél óra alatt 12 
bárka épült, és mindegyik különleges volt valamilyen szempontból. 
Ha csak a bárka alapján kellett volna kiosztani a helyezéseket, igen 
nehéz lett volna dönteni.

A 7-8. osztályosok egy külön teremben versenyeztek. Az ő 
feladatuk egy weblap konverziója volt, majd néhány információ-
lekérdezéses feladatot kellett megoldaniuk a konvertált táblázatban 
táblázatkezelői felületen. A verseny alatt folyamatos segítséget 
kaptak a gyerekek, a teljes folyamatot bemutatta a feladatot fel-
vezető tanár, valamint megkapták a megoldásokat egy második 
számítógépen. Ez a korosztály is négyfős csapatokban versenyzett, 

Mindent a digitális oktatás 
fejlődéséért

Szakmai napok Berettyóújfaluban
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a feladatmegosztás során a tanulók dönthettek arról, hogy ki 
dolgozik a jegyzetekből, a mintaként adott megoldásból, vagy ki 
az, aki további kereséseket végez az interneten vagy kipróbálja a 
megoldásokat a végleges implementáció előtt.

A verseny után a diákokat táncház várta, míg a szervezők és az 
informatikatanár szakos hallgatók összesítették a gyűjtött pontokat, 
és kiosztották a helyezéseket. Korcsoportonként a három legjobb 
csapat a Yettel, a Debreceni Egyetem és a Diószegi Kis István Iskola 
ajándékcsomagjait vehette át.

A záró beszédében Koren Balázs, a Prosuli szakmai vezetője 
hangsúlyozta, hogy nagyon sok nyitott, fejlődni vágyó tanár keresi 
őket, mert szeretnék hatékonyabban használni a digitális eszközö-
ket, nem csak szemléltetésre, hanem valódi tudásátadásra. Ebből 
is látható, hogy nagy igény van a továbbképzésre, a tanárok lehe-
tőséget látnak ezekben a módszerekben. Mindez tehát tanulható, 
és az eredményeket látva érdemes energiát tenni a fejlődésbe. Ezen 
igényeket figyelembe véve indítja útjára a Yettel az új programját, 
amelyben a megbízott Yettel-nagykövetek közvetlen segítséget 
tudnak adni az érdeklődő iskoláknak, tanároknak. 

A Debreceni Egyetem képviseletében Kálai sándor, a Deb-
receni Egyetem Bölcsészettudományi Kar, Kommunikáció és 
Médiatudományi Tanszékének egyetemi docense ismertette az 
egyetem által posztgraduális képzés keretein belül meghirdetett 
és a Yettel által támogatott előképzési és szakvizsgára felkészítő 
IKT képzések részleteit. Végezetül a partnerek közös megegye-
zés alapján bejelentették, hogy a következő tanévtől kezdődően 
minden február utolsó péntekjén egy hasonló rendezvényre kerül 
sor az iskolában, amelyre szeretettel várnak minden gyakorló és 
leendő pedagógust.

Hamarosan elindul a University 
Electronic games (UEg) 6. szezon-
ja. Azonban mielőtt az új évadra 
térnénk, nézzük meg számszerűsítve, 
miért is volt olyan népszerű és sikeres 
az előző széria!

A Debreceni Egyetem e-sport-élete egyre 
feltörekvő tendenciát mutat, mindezt pedig 
bizonyítja, hogy szezonról-szezonra egyre 
több és több játékos vív mérkőzéseket a 
különböző virtuális világokban. Az uEG s4 
offline döntőivel az érdeklődők a Campus 
Fesztiválon is találkozhattak tavaly, majd az 
5. idényben immár a frissen átadott Esport 
Arénába is beköltözhettek a gamerek. Az 
s5 összesen 8 (5 csapat és 3 egyéni) játékot 
kínált, ebből a FIFA23 két platformon is 
játszható volt.

Ezt a bőséges felhozatalt kihasználva 
csaknem félezer játékos mérte össze tudá-
sát több mint 730 csatában. A szoftverek 
közül a Counter strike: Global offensive 
és a League of Legends volt a legnépsze-
rűbb. Mindkettő száz fölötti játékosszámot 
vonzott. Az összecsapások természetesen 
a nagyközönség számára is követhetőek 
voltak a közvetítéseknek és az offline 
döntőknek köszönhetően, mérkőzésen-
ként pedig több mint 370 néző figyelte az 
eseményeket. Kifejezetten szemléletes adat 
továbbá, hogy 12 teljes napon át több mint 
290 játékóra pörgött le a viadalokon. Ami 
a technikai hátteret illeti, 5 főszervező és 5 
segítő munkájának eredményességéhez 4 
játékadminisztrátor is hozzájárult. 

Míg az uEG 5. szezonja döntőinek végén 
26 bajnokot avattak, akik értékes nyeremé-

Az UEg 5. szezonja számokban

nyekkel térhettek haza. A 2020-ban útjára in-
dult uEG eddigi 5 szezonjában már csaknem 
négyezer játékos vívott egymással párbajt, 
csaknem kilencezer mérkőzésen.

A Debreceni Egyetemen a tavaszi félévben 
pedig máris érkezik a hatodik felvonás. A 
university Electronic Games szervezői tehát 
várják a játékosokat, akik közül a legjobban 
teljesítők április 20-án ismét offline döntő-
ben, a Debreceni Egyetem E-sport Központ-
jában harcolhatnak majd meg a trófeákért.

A dicsőségen és a trófeákon túl 1 millió 
forint össznyeremény-értékű jutalomban is 
részesülnek a győztesek. A jelentkezés ugyan 
már lezárult, de minden fontos információ 
elérhető az ueg.unideb.hu oldalon. 

Barna Marci, DEHDK PR és Sajtóiroda
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A Magyarországi Dietetikusok Orszá-
gos Szövetsége által meghatározott 
táplálkozási tanácsokat összefoglalva 
szeretném ismertetni az „Okostányér” 
lényegét.

Öt fő szabályt kell betartanunk az egész-
séges étrend kialakításához, amik a követ-
kezők: 
1. Minél kevesebb sót, cukrot, zsiradékot 

használjunk fel az ételek elkészítéséhez. 
2. Minden nap fogyasszunk friss zöld-

ségfélét, gyümölcsöt, melyek a napi 
étkezésünk felét tegyék ki. 

3. Fontos, hogy a fehérjebevitelt külön-
böző értékes forrásokból biztosítsuk 
pl.: húsok, tojás.

4. Lehetőleg teljes értékű gabonából ké-
szült termékeket válasszunk. 

5. Gondoskodjunk a bőséges ivóvízfo-
gyasztásról.

Ezen felül további praktikákat is bevethe-
tünk, hogy táplálkozásunkat változatossá, 
ételeinket  ínycsiklandóvá tegyük. Minden 
főétkezéshez fogyasszunk piros, narancs, 
sötétzöld színű zöldséget, ilyen pl.: para-
dicsom, sárgarépa és a brokkoli.  A száraz 
hüvelyeseket pl.: bab, lencse, csicseriborsó, 
szója is beépíthetjük az étrendünkbe levesek, 
főzelékek, saláták, krémek formájában. Ha 
még színesebbé szeretnénk tenni a minden-
napi ízvilágot, friss, gyorsfagyasztott vagy 
konzerv zöldségekkel vagy savanyúsággal 
is gazdagíthatjuk a fogásokat. Arra fontos 
figyelni, hogy konzervek esetében a keve-
sebb sótartalmúakat válasszuk. A burgonya 

Okostányér

ajánlott fogyasztása maximum minden 
második nap!

Amennyiben valami édes ízre vágyunk, 
választhatunk gyümölcsöt tízóraira, uzson-
nára, salátaként, desszertként. A gyümölcs 
felhasználása meglehetősen sokrétű, hi-
szen tehetjük reggeli gabonaféle tetejére, 
palacsintába, fogyaszthatjuk frissen vagy 
szárított, fagyasztott, konzerv formájában is. 
Amennyiben gyümölcslé mellett döntünk, 
mindenképp a 100%-os fajtát részesítsük 
előnyben.

Továbbá heti 2-3 alkalommal kiegészíthet-
jük az étrendünket kisebb maréknyi sótlan 
olajos magvakkal, mint pl.: dió, mandula, 
mogyoró, tökmag, napraforgómag. 

Figyelembe kell vennünk az ajánlott ada-
gokat is a megfelelően összeállított étrend 

érdekében. Naponta legalább 4 adag zöldség 
vagy gyümölcs fogyasztása optimális. Itt 
érdemes odafigyelni arra, hogy minimum 
egy adag ebből friss vagy nyers legyen, illetve 
a burgonya nem számítható be a 4 adagba. 
sokszor nem is tudja az ember pontosan, 
hogy mekkora mennyiséget jelent egy adag, 
ezért most ebben is segítséget nyújtok. 

„1 adag = 10 dkg friss, párolt vagy főtt, 
idényjellegű zöldség vagy gyümölcs (pl.: 
1 közepes paprika, paradicsom, 1 közepes 
alma vagy narancs) vagy 1 kis tányér saláta 
vagy 1 kis pohárnyi bogyós gyümölcs”

Fontos, hogy naponta legalább egyszer 
teljes értékű gabonából készült kenyérrel, 
péksüteménnyel, körettel egészítsük ki az 
ételeinket. Mivel a finomított gabonafélék 
nem az egészséges kategóriába tartoznak, 
érdemes őket teljes kiőrlésű lisztből készült 
kenyérre, zsemlére, kiflire, tésztára, kekszre, 
gabonapehelyre, barna rizsre, durumtésztára 
cserélni.  

szerencsére manapság van rá lehető-
ségünk, hogy minden információhoz 
hozzájussunk annak érdekében, hogy 
minél egészségesebb, számunkra megfelelő 
termékeket vásároljunk. A boltban nyugod-
tan elolvashatjuk az összetevők listáját, és 
azokat részesítsük előnyben, amelyeknél elöl 
szerepel a „teljes értékű vagy teljes kiőrlésű” 
kifejezés. A legjobb, ha legalább 3 adag gabo-
nafélét eszünk naponta, amiből minimum 1 
adag teljes értékű.

„1 adag =1 db péksütemény (pl.: kifli vagy 
zsemle) vagy 1 közepes szelet kenyér / kalács 
vagy 12 evőkanál (20 dkg) főtt tészta / rizs 
vagy 3 evőkanál gabonapehely / müzli”
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Ne feledkezzünk meg a húsok, halak, 
tojás, tej és tejtermékek fogyasztásáról sem!

Javasolt, hogy étkezéseink minden nap 
tartalmazzanak tejet és tejterméket. Mivel 
ma már rengeteg fajta tejből és tejtermék-
ből választhatunk, érdemes a csökkentett 
zsírtartalmúak mellett dönteni. Ezek 
ugyanannyi kálciumot tartalmaznak, de 
kevesebb zsírt és energiát viszünk be velük 
a szervezetünkbe. Ha tehetjük, inkább a 
zsírszegény sajtokat használjuk ételeink-
hez. A teljes értékű fehérjékben gazdag 
élelmiszerek (pl.: sovány húsok, tojás) sem 
maradhatnak ki az étrendünkből, és aján-
lott minden héten változatosan beiktatni 
ezeket is. sokan nem szeretik a halakat, 
viszont a Magyar Dietetikusok országos 
szövetsége ajánlja a legalább heti egyszeri 
tengeri hal vagy busa, kecsege, pisztráng 
fogyasztását. A belsőségek felhasználását 
heti 1 alkalomra korlátozzuk.

Fontos kiemelni, hogy minden főétkezés 
tartalmazzon teljes értékű fehérjét, emellett 
legjobb, ha napi fél liter tejet vagy ennek 
megfelelő tejterméket fogyasztunk.

„1 adag = 2 dl tej / joghurt / kefír vagy 5 
dkg túró vagy 3 dkg sajt vagy 1 tenyérnyi, 
szelet hús (10 dkg) vagy 1 szelet (15 dkg) 
hal vagy 3-4 szelet (5 dkg) felvágott vagy 
1 db tojás”

Amellett, hogy odafigyelünk az egészséges 
táplálkozásra, a folyadékbevitelt sem hagy-
hatjuk figyelmen kívül.

Alapvető folyadékforrásnak az ivóvizet 
kell tekinteni. Ahhoz, hogy a kiegyensúlyo-
zott életvitelt meg lehessen valósítani, nem 
tiltott az alkalmankénti, kis mennyiségű: 
gyümölcs- és zöldséglé, cukortartalmú tea, 
üdítő, turmix, tejes italok (kakaó, tejeskávé) 
fogyasztása sem.

Lényeges, hogy naponta 8 pohár folyadé-
kot vigyünk be a szervezetünkbe, és ebből 
a mennyiségből 5 pohár ivóvíz legyen. 1 
pohár = 2-2,5 dl.

Az említett javaslatok mellett van pár ki-
egészítő jó tanács az életünk minél teljesebbé 
tételéhez. Csökkentsük a só, cukor, zsiradék 
fogyasztását. Ennek érdekében olvassuk el 
a termékek összetevőit, és az alacsonyabb 
értékűeket válasszuk. Friss vagy szárított 
fűszerekkel helyettesítsük a só egy részét, 
ezáltal az ételek ízvilágát is gazdagíthatjuk. 

Habár 1-1 édesség vagy bármilyen desz-
szert nagyon csábító lehet az étkezések után, 
jobb, ha hetente legfeljebb kétszer engedünk 
a kísértésnek. ritkán válasszuk a magas 
zsírtartalmú élelmiszereket pl.: kekszeket, 
tortákat, zsíros sajtokat, kolbász!. Kevés 
olajat használva alkalmazzuk a grillezés, 

párolás, habarás elkészítési módokat. A bő 
zsiradékban készült ételeket mérsékeljük. 

A kiegyensúlyozott táplálkozás mellett 
persze fontos az aktivitásunk biztosítása 
is. optimális esetben olyan mozgásformát 
válasszunk, amit szeretünk. Gyermekeknek 
és serdülőknek ajánlott napi legalább 60 perc 
mozgás, felnőtteknek heti 2,5 óra mérsékelt 
intenzitású. 

A spanyol Élelmiszerbiztonsági és Táplál-
kozási Ügynökség frissítette a táplálkozási 
javaslatokat, melyet a spanyolországi Fo-
gyasztóvédelmi Minisztérium is közzétett.

Az ajánlás szerint a zöldségekből és 
gyümölcsökből az optimális fogyasztandó 
mennyiség a napi 5 adag. Ilyen például 1 
tányér vegyes saláta, 1 tányér főtt zöldség, 
1 nagy paradicsom, 2 sárgarépa, 1 közepes 
darab gyümölcs, 1 csésze cseresznye/eper, 
2 szelet dinnye. 

Továbbá a hüvelyes zöldségekből 4-7 
adagot javasolnak hetente.

A magyar ajánlástól eltérően a magvakból, 
ami heti 2-3 adag, spanyolországban ez 
minimum 3 adag, amiből 1 adag = 1 marék. 

Burgonya, rizs, kenyér, teljes kiőrlésű ke-
nyér és tészta mennyisége 3-6 adag naponta, 

lehetőség szerint ezekből minél több a teljes 
kiőrlésű változat legyen. 1 adag tészta/rizs = 
1 normál tányér, 1 adag kenyér =3-4 szelet 
vagy 1 zsemle, 1 adag burgonya = 1 nagy 
burgonya vagy 2 kicsi. 

sorunk következő eleme a tej és tejter-
mékek, amiből körülbelül 3 adagot érdemes 
fogyasztani naponta. 1 adag tej =  1 csésze, 1 
adag joghurt = 2 darab, 1 adag érlelt/száraz 
sajt = 2-3 szelet.

0-3 adag hús fogyasztását is iktassuk be 
a heti étrendbe, amiből 1 adag = 100-125 
g. Tojásból érdemesebb többet fogyasztani: 
0-4 adag és 1 adag = 1-2 tojást jelentsen. A 
hal mennyiségét növeljük tovább legalább 
heti 3 adagra. A spanyolok az olívaolajat 
preferálják, amiből naponta 3-6 evőkanállal 
javasolnak. 

Az ételek 3 nagyobb típusát korlátozzák 
jelentősebb mértékben, melyekből alkal-
mankénti és mérsékelt fogyasztás ajánlott. 
Ilyen a felvágott, zsíros hús; édesség, snack, 
üdítő; vaj, margarin és péksütemény.  

Egyezést találunk a spanyol és a magyar 
álláspontban, miszerint az ivóvíz a legmeg-
felelőbb, legegészségesebb és leggyakrabban 
fogyasztandó folyadék.



2023. április26  unideb.hu SPORt

A DEAC első osztályú kosárlabdacsapatának jelenlegi 
szezonja nem indult valami fényesen, a vezetőség szezon 
közben kénytelen volt változtatni a szakmai stáb össze-
tételén. Január közepén, a Kecskemét ellen hazai pályán 
elszenvedett vereséget követően a vezetőség felmentette 
David Dedek vezetőedzőt a további munkavégzés alól, 
helyére Andjelko Mandics került. A szakember a kineve-
zésig az NB I. B Piros csoportjában szereplő DEAC U23-as 
együttest irányította, az elsőosztályú csapatnál szezon 
végéig szól a megbízatása. 

A csapat helyrebillentése nem volt egyszerű feladat, tekintve, hogy 
Mandics akkor vette át az együttest, amikor a tabella tizedik helyén 
álltak, míg a szezon elején kitűzött előzetes cél egyértelműen az 
élmezőnybe jutás volt, ehhez két helyett kellett előre lépni a tabellán. 

Mandics már a kinevezésekor elmondta, hogy az alapszakaszból 
hátralevő tíz meccsből legalább hetet meg kell nyerniük, hogy ötven 
százalékos mérleggel esélyesek legyenek a rájátszásra. Az egyetemis-
táknak ez sikerült is, az utolsó fordulóig kilenc mérkőzésükből hetet 
már megnyertek, azonban a bajnokság alakulása idén azt mutatta, 
hogy valaki tizennégy győzelemmel is lemaradhat a rájátszásról, 
amire a 2008/2009-es szezon óta nem volt példa. Elkezdődött tehát 
a számolgatás az alapszakasz utolsó meccse előtt, amelyet a DEAC 
hazai pályán a Kaposvár ellen játszott. Már a találkozó előtt eldőlt, 
hogy a Kaposvár a play-outban folytatja a szezont, azonban ahhoz, 
hogy kedvező helyzetben kezdjék az alsóházi küzdelmeket, nekik 
is a győzelem volt a céljuk az oláh Gábor utcán. A DEAC felső-
házba jutásához is szükség volt a hazai győzelemre, illetve – mivel 
a forgatókönyv a lehető legrosszabban alakult a bajnokságban – a 
győzelmük mellett a Kecskemét és a Paks közül az egyiknek szintén 
győznie kellett idegenben ahhoz, hogy a cívisvárosiak bejussanak 
a playoffba. 

Április első napján találkozott a DEAC a Kaposvár csapatával. 
A találkozót jól kezdték a cívisvárosiak, hamar megszerezték a 
vezetést, azonban a védekezés hagyott némi kívánnivalót maga 
után, így 18-18-as állással zárult az első negyed. A második játék-
részben is fej-fej mellett haladtak az együttesek, 43-40-es állással 

mentek nagyszünetre a csapatok. A szünet jót tett a DEAC-nak, 
először Mócsán, majd Garamvölgyi és Tóth talált be, így kialakult 
a mérkőzés legnagyobb különbsége, 50-40. A somogyiak próbáltak 
faragni a hátrányból, de a negyed végére is megmaradt a biztató 
különbség (62-52). 

A záró játékrészben ismét Mócsán percei következtek, de igye-
kezett felzárkózni a Kaposvár. Mikor már csak hét volt közte, a 
debreceni szakmai stáb időt kért, ami megtette a hatását, ismét 
kétszámjegyűre nőtt a különbség. Mandics tanítványai végig 
magabiztosan tartották a vezetést, két perc volt a lefújásig, amikor 
jött a hír, hogy a DEAC mérkőzésével párhuzamosan folyó Zala-
egerszeg–Kecskemét találkozót megnyerték a vendégek, innentől 
pedig valóságos örömjátékot láthattak a szurkolók az oláh Gábor 
utcán. A találkozó végül 83-71 arányú DEAC-sikerrel zárult, ezzel 
az egyetemisták a tabella nyolcadik helyén zárták az alapszakaszt, 
amellyel bejutottak a rájátszásba. A playoff negyeddöntőjében a 
Falco-Vulcano Energia KC szombathely lesz a DEAC ellenfele. 

Andjelko Mandics a mérkőzést követően így nyilatkozott a klub 
hivatalos oldalának: „Örülök, hogy nyertünk, nagyon szépen köszö-
nöm a sportszerű hozzáállást a többi csapat részéről is. A Kecskemét 
nagyban hozzájárult, hogy bejussunk a rájátszásba, de igazából 
tízből megnyertünk nyolc összecsapást, tehát megtettünk mi is min-
dent, amit tudtunk. A srácoknak mindig mondtam, hinnünk kell 
magunkban, és a végén akkor visszakapunk valamit. A támadásunk 
rendben volt az elejétől, a védekezés az már kevésbé, a harmadik 
negyedben kiépített komolyabb előnyt sikerült megtartanunk, így 
győzelemmel zártunk. Nyomás alatt játszott mindkét fél, de sikerült 
győznünk, és a legjobb nyolc csapat közé jutnunk. Ahogy az öltö-
zőben is beszéltük, most kezdődik a szezon. A Falcóval játszunk, 
de becsületesen kell hozzáállnunk az előttünk álló feladathoz, és 
meglátjuk, mit hoz a folytatás. Köszönjük a szurkolóknak, szép 
hangulatot varázsoltak, reméljük, hogy még sok győzelmet sze-
rezhetünk számukra.”

Eredmények:
Tippmix férfi NB I. A csoport 

2023. 01. 21. 
DEAC – szolnoki olajbányász 81-63 (26-9, 16-14, 11-26, 28-14)

2023. 01. 28. 
Falco-Vulcano Energia KC szombathely – DEAC 75-81 (20-15, 

15-22, 18-21, 22-23)

Két év után újra bejutottak
a rájátszásba 
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A debreceni jégkorongrajongók borúsan láthatták a jövőt 
a csapat idei szereplése után. Miután a györgy József 
irányította együttes a vártnál jóval hamarabb, február 
elején befejezte a szezont, amikor kiesett az Erste Liga 
rájátszás-kvalifikációs szakaszából, a klub sorra jelentette 
be a távozókat. 

Február 15-én rastislav spirko távozásáról szóltak a hírek, 
aki kezdeményezte a DEAC-cal kötött szerződése felbontását, a 
jövőben pedig Poprádon folytatja pályafutását. Másnap újabb két 
távozóról számolt be a csapat hivatalos honlapja, Vokla roland az 
osztrák Ice Hockey League-ben szereplő Hydro Fehérvár AV19 
gárdájába igazolt, míg Jan Dalecky a szlovák Extraligában, a Tren-
csén csapatában folytatja. sajnos a következő napra is jutott hasonló 
hír, újabb légiós, Jakub Izacky távozását jelentette be a DEAC, a 
játékos Angliába szerződik, és a Nottingham Panthers játékosa lesz.

A DEAC jégkorongcsapatának hivatalos oldalán február 23-án 
jelent meg a hír, hogy a szakmai stábban is változás lesz. A rosszul 
zárt bajnokság következményeként a vezetőedző, György József a 
felnőttcsapatnál nyáron lejáró szerződését nem hosszabbítja meg, 
a jövőben újra a debreceni utánpótlás szakmai vonalát szeretné 
erősíteni. Kecskeméti Áron a DEAC Jégkorong Akadémia szakmai 
igazgatói posztját tölti be, ami teljes embert kíván, ezen feladata 
mellett nem tudná maximálisan a másodedzői teendőket ellátni 
a felnőttgárdánál, ugyanakkor a kapusok felkészítését továbbra is 
segíti – adta hírül a klub.

A stábban való változás bejelentése után sokáig csend volt a 
szakosztály oldalán a folytatást illetően, azonban megérte a vára-
kozás; április elején jelent meg a hír arról, hogy Vaszjunyin Artyom 
lesz a DEAC vezetőedzője a következő szezonban, a másodedzői 
feladatok ellátásával pedig Berta Ákost bízta meg a klub. 

A két szakember neve ismerősen csenghet a debreceni szur-
kolóknak, Artyom 2013 és 2017 között – még játékosként –   a 
Debreceni Hoki Klub MoL Ligás csapatát erősítette. A 39 éves 
edző Kijevben született, de tizenévesen már az Alba Volánban 
jégkorongozott, pályafutása jelentős részében székesfehérváron 
játszott, az EBEL-ben is rendszeresen jégre lépett. Játékosként 
hétszeres magyar bajnok, illetve közel nyolcvan alkalommal 
ölthette magára a magyar válogatott mezét, a szapporói hősök 
(azok a játékosok, akik tagjai voltak a 2008-as divízió I-es világ-
bajnokságon induló válogatottnak és aranyérmet szereztek, amivel 

hetven év után ismét kvalifikálták Magyarországot az A-csoportos 
világbajnokságra – a szerk.) egyike.

Játékos-pályafutása befejezése után visszatért székesfehérvárra, 
ahol utánpótlásedzőként tevékenykedett, az u21-es csapattal két 
bajnoki címet szerzett. 

Berta Ákos kilencedik éve a debreceni jégkorong egyik meg-
határozó alakja. Dunaújvárosban nevelkedett, majd hosszabb 
fővárosi időszak után, mialatt volt az Újpest, a Vasas és az FTC 
hokisa, 2015-ben a DHK-ba igazolt, ahol Artyommal együtt 
játszott. Azóta – egy rövidebb kitérőt leszámítva – Debrecenben 
él. Tagja volt a DEAC jégkorong 2018-as megalakulásának, majd 
négy szezonon át csapatkapitányként erősítette a csapatot. Játékos-
pályafutását tavaly fejezte be, azóta a DEAC Jégkorong Akadémia 
u16-os együttesében edzősködött. 

Vaszjunyin Artyom a bejelentést követően rövid interjút adott 
az együttes hivatalos oldalának, ahol többek között beszámolt arról 
is, hogyan képzeli el a DEAC jövő évi keretének felépítését. – „A 
jövő felnőttcsapata persze alakulgat, de a legutóbbi csapatom 
eredményeinek alakulása azt mutatta, hogy nem elég a képzettség 
és a fizikai teherbírás, szükség van fiatalos lendületű idősebb játé-
kosokra és köztük tapasztalt légiósokra is. Ez kényes téma, de az 
bizonyos, hogy egyensúlyt szükséges kialakítani a magyar, illetve 
a külföldi játékosok, a fiatalok és az idősebbek között” – mondta. 

A következő szezon kerete tehát kialakulóban van, eddig Hetényi 
Zoltán kapus és a cseh center, Dominik Novotny maradása biztos, 
nekik ugyanis élő szerződésük van a klubbal. 

Vona Lilla, forrás: deac.hu

2023. 02. 04. 
DEAC – Atomerőmű sE 81-75 (26-18, 19-19, 16-22, 20-16)

2023. 02. 11. 
MVM-osE Lions – DEAC 87-91 (19-12, 25-18, 18-18, 10-24, 

8-8, 7-11)
2023. 02. 15. 

DEAC – Zalakerámia ZTE KK 83-81 (21-20, 13-16, 14-24, 
23-11, 12-10)
2023. 03. 04.

Naturtex-sZTE-szedeák – DEAC 83-86 (18-22, 19-14, 18-31, 
28-19)

2023. 03. 11. 
Egis Körmend – DEAC 89-79 (24-14, 19-23, 26-23, 20-19)

2023. 03. 18. 
DEAC – Arconic-Alba Fehérvár 77-87 (22-21, 25-23, 18-23, 

12-20)
2023. 03. 24. 

Budapesti Honvéd sportegyesület – DEAC 77-83 (17-23,
28-16,15-24,17-20)

2023. 04. 01. 
DEAC – Kometa Kaposvári KK 83-71 (18–18, 25–22, 19–12, 

21–19)

Alakul a keret, új edzőpáros irányítja 
a jégkorongcsapatot
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Csak a DEAC!
Szinte még csak most kezdődött a 2022/23-as labdarúgó-
szezon tavaszi felvonása, ám csapataink már túl is vannak 
a szemeszter felén. Valamennyi gárdánkról elmondható, 
hogy meglehetősen hektikus az eddigi szereplése, 
s ez a közelmúlt mérlegére is igaz. Vegyük hát sorra, 
hogyan teljesítettek futballistáink az elmúlt hónapban.

Nem kevesebb mint öt mérkőzésen van túl legutóbbi lapzártánk 
óta sándor Tamás alakulata az NB III. Keleti csoportjában, melyek 
közül két-két összecsapás zárult győzelemmel illetve döntetlennel, 
valamint egy vereség is becsúszott. Március közepén a jó erőkből 
álló Karcagot verték Kerekes Krisztiánék hazai környezetben 2:0-
ra, többek között támadónk, valamint saját nevelésű játékosunk, 
Virág Gergő góljainak köszönhetően. A fontos sikert követően a 
BKV Előre otthonában vizitáltak orosz Marcellék, s végeztek 1:1-es 
döntetlenre, ám ez a találkozó közel sem a gólokról, sokkal inkább 
védőnk ijesztő rosszullététől marad emlékezetes.

szerencsére csupa szív futballistánk már jól van, s a rá jellemző 
módon kergeti őrületbe ellenfeleit! A fővárosi találkozó után a 
már-már matematikailag is kiesőnek számító Jászberényt intézték 
el könnyedén Kerekesék. Az 5:0 DEAC sikerrel végződő meccset 
egy öngóllal nyitotta riválisunk, majd imént említett támadónk 
háromszor villantotta meg remek jobb lábát, hogy azt aztán a cse-
reként beállt szabó Levente is beköszönjön egyszer. A magabiztos 
sikert azonban nem követte újabb, a közvetlen vetélytársnak számító 
Körösladány otthonában nem találta az ellenszert csapatunk, s 1:0-
ra alulmaradt vendéglátójával szemben. Ahogy mondani szokták: 

rúgott gól nélkül „nehéz” meccset nyerni, s ez igaznak bizonyult 
a legutóbbi, Putnok elleni összecsapásra is. A második helyen álló 
borsodiakkal kölcsönösen megizzasztották egymást labdarúgóink, 
esetenként a kőkemény párharcok sem maradtak el, ám a kapuk 
érintetlenek maradtak a kilencven perc során. Együttesünk har-
minc játéknap után a táblázat negyedik helyén állomásozik, két 
pontra a már dobogós Körösladánytól, s két ponttal megelőzve az 
ötödik Karcagot. 

Négy meccsen hét pontot szorgoskodott össze a megyei első 
osztályú pontvadászat tabellájának hatodik helyén tanyázó DAsE, 
mely március közepén a Józsa sE gárdáját múlta felül 5:1 arány-
ban. A gólok sorát a saját nevelésű Varsányi Milán nyitotta, majd 
védőnk, Nagy Levente kétszer, míg Bucz Bence és Junhyuk Kang 
egy-egy alkalommal köszönt be. A városi derbit egy szintén helyi 
rivális, a Bestrong sC elleni mérkőzés követte, melyből szintén 
jól jöttek ki a mieink. Bucz Bence menetrendszerű góljára ugyan 
még volt válasza a vendégeknek, ám a második játékrészben Nagy 
Nándor bólintására és Éles Máté pimasz megoldására már nem, 
így alakulatunk 3:1-gyel abszolválta a fontos összecsapást. Ezt 
követően azonban alább kicsit alábbhagyott a lendület, s a dobo-
góesélyes Hajdúnánás ellen csak egy 1:1-es döntetlenre futotta 
hazai környezetben, majd Hajdúböszörményben 3:0-s vereségbe 
szaladt bele csapatunk. Mindkét összecsapásról elmondható, hogy 
egy gyengébb első játékrészt egy biztatóbb második követett, 
ám gólt csak a nánásiak elleni találkozón tudott elérni a DAsE, 
Aisam samad révén. 

Több balszerencsés mérkőzéssel a háta mögött sikerült 1:1-es 
döntetlenre végeznie Katona László DEAC II-es legénységének 
a legutóbbi játéknapon a bajnoki cím legfőbb várományosa, a 
Monostorpályi sE ellen. Az MsE elleni bajnokin ráadásul 17 
esztendős csatár tehetségünk, Bárány Bogát juttatta vezetéshez 
fiataljainkat, megszerezve ezzel élete első felnőtt gólját. Az ezt 
megelőző megmérettetéseken azonban rendre elvérzett a Katona-
legénység, hiszen Hajdúnánáson 1:0-ra, a Hajdúböszörmény ellen 
hazai pályán 2:1-re, míg a Berettyóújfalu vendégeként 3:0-ra maradt 
alul. A HTE ellen orbán Alex nevét kell kiemelni, aki tizenegyedik 
gólját szerezte a szezonban, s ezzel vezeti a házi góllövőlistát. Tarta-
lékgárdánk jelenleg a negyedosztály tizenharmadik pozícióját fog-
lalja el, két helyezéssel, s kilenc ponttal a kiesést jelentő vonal felett.

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
DEAC – Eger sE, április 23., 17:00 Egyetemi sportcampus
DAsE – Monostorpályi sE, április 23., 16:00 Agrárpálya

DEAC II – Kabai MsE, április 22., 16:00 Agrárpálya 
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